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V bogati vsebini 3. številke Kamniškega občana (13. 2. 1992) 
ima posebno težo aktualni prispevek dr. Marka Žerovnika 
o samoupravnih lokalnih skupnostih in pokrajinah. Avtor je 
s strokovnim in razumljivim pristopom razgrnil vrsto izhodišč 
in s tem želel prebivalcem mesta in občine Kamnik pomagati 
»pri razmišljanju in nadaljnjem opredeljevanju za dokončno 
strukturalno obliko pokrajine oziroma regije, v katero bomo 
pristopili.« 

Čeprav nam vsebina prihodnjih regij ni čisto jasna, nas 
vseeno že mučijo vprašanja: »Kam bomo pristopili? Kako naj 
bo regiji ime? Zakaj bi sploh »kam« pristopili? Kakšno vlogo 
bosta imela mesto in naslednica občine Kamnik v bodoči 
regiji?« Medtem ko se ubadamo s takimi in podobnimi vpraša-

Kamniška regija 
- da ali ne? 
nji, nekateri ambiciozni sosedje že prejudicirajo sedež in ime 
regije s potenciranjem resničnih in namišljenih argumentov. 

Zato postavljam svojim soobčanom in sebi vprašanje: 
»Zakaj ne bi ostali kar v kamniški regiji? Zakaj ne bi povpra
šali za mnenje tistih krajev, ki so v zadnjih osmih stoletjih 
uspešno sodelovali v Kamniku in s Kamnikom?« Ta lok se pne 
od Solčave, Luč, Gornjega Grada do Črnega grabna in 
Moravč; na drugi strani pa imajo Vodice, Mengeš in kraji od 
kamniški progi z Domžalami vred svoje izkušnje o uspešnosti 
sobivanja. 

Tisti Kamničani, ki se zanimamo za »vzpone in upade« 
v osemstoletni zgodovini našega mesta in okolice, smo v prete
klih desetletjih sodoživljali načrtno »demontažo« kamniškega 
okraja. Dogajalo se je zadnje dejanje nečesa, kar je opisal 
kamniški akademik dr. Emilijan Cevc v zborniku razprav ob 
750-letnici mesta Kamnika: »Tudi Kamnik je doživel trenutke, 
ki so bili zaznamovani s posebnimi nalogami, in druge, ko je bil 
prisiljen v molk ali ko se je spremenil kar v malomarno 
zapuščeno grobljo. Svojo zgodovinsko nalogo je nekajkrat 
častno opravil, včasih je svojo vlogo pozabil, nemalokrat so mu 
jo sosedje iztrgali iz rok. V naše stoletje je prišel kot pastorek, 
ki so ga opeharili za dediščino.« 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Še kar dobro vidni vhodi v nekdanje grajske prostore. 

grad, 
pomembna turistična 
in zgodovinska točka 

Urejanje vprašanj, ki zadevajo Stari grad nad Kamnikom, je 
postalo spet aktualno. Ta se povezujejo z izjemno turistično 
točko in pomenom obzidja nekdanjega gradu, ki je vse bolj 
izpostavljeno propadanju in uničevanju. 

Pobudo za načrtnejši pristop do vseh povezujočih vprašanj je 
dalo Turistično društvo Kamnik. Podpredsednik TD dr. Niko 
Sadnikar je tudi tokrat, kot že neštetokrat poprej, iniciator te 
akcije, ki naj bi dokončno uredila to pomembno turistično 
zanimivost in marsikaj obranila pred uničenjem. 

Izvršni svet občine Kamnik je v celoti podprl zamisel in zato 
imenoval posebno komisijo strokovnjakov, da bi delo potekalo 
skladno in na strokovni ravni. (Nadaljevanje na 3. strani) 

S seje občinske skupščine 

Marija Sitar, 
predsednica IS, 
odstopila 
Dnevni red 18. seje vseh zborov občinske skupščine 19. februarja se 
ni začel, kot je bilo prvotno predvideno, z razrešitvijo Antona 
Steleta dolžnosti člana Izvršnega sveta za področje turizma in obrti, 
kot je bilo napisano na vabilu, pač pa z razpravo o odstopu Marije 
Sitar, predsednice Izvršnega sveta. 

Občinske delegate je že na klo
peh čakala izjava predsednice 
o nepreklicnem odstopu, v kateri 
je Marija Sitar pojasnila, da od
stopa zaradi tega, ker se s pred
stavniki političnih strank kljub 
večkratnim poskusom niso uspeli 
uskladiti o spremembah v sestavi 
Izvršnega sveta ter funkcionarjev 
v upravnih organih. Med drugim 
je Sitarjeva predlagala imenova
nje dveh namestnikov v Sekreta
riatu za prostorsko urejanje in 
enega svetovalca v Izvršnem sve
tu. V bistvu bi to pomenilo, kot 
je povedala predsednica na seji, 
dodatno zaposlitev enega novega 
delavca, druge potrebe pa bi po
krili s prerazporeditvami znotraj 
uprave. 

Povedala je tudi, da je v razgo
vorih ponudila predlog zmanjša
nja zaposlenih v upravi za deset 
delavcev, predstavniki nekaterih 
strank pa so vztrajali najprej pri 
30-odstotnem, kasneje pa pri 20-
odstotnem zmanjšanju, kar pri 
115 trenutno zaposlenih v občin
ski upravi pomeni 22 delavcev 
manj. 

V razpravi, v kateri je sodelo
valo enajst delegatov, so se dele

gati v glavnem izjasnjevali, ali 
podpirajo odstop ali ne. Čeprav 
to ni bilo potrebno, saj so lahko 
glasovali samo o tem, da odstop 
predsednice sprejmejo na znanje. 

Če bi tokrat glasovali o razreš-
nici, bi bil, sodeč po razpravi, 
rezultat prav tako skoraj neodlo
čen, kot je bil pri nedavnem gla
sovanju o tem, ali se glasovanje 
o zaupnici Izvršnemu svetu uvrsti 
na dnevni red ali ne. 

Pet delegatov je podprlo ponu
jen odstop, pet pa jih je menilo, 
da bo odstop slabo vplival na ra
zreševanje perečih vprašanj v ob
čini. 

Delegat Nande Škarja pa je bil 
mnenja, da bi morali razpravo 
o spornih vprašanjih v zvezi s se
stavo Izvršnega sveta in občinske 
uprave prenesti v skupščino, da 
bi o njih odločali delegati in tako 
razrešili nastali zaplet. 

Na koncu so delegati sklenili 
sprejeti na znanje nepreklicni od
stop predsednice Izvršnega 
sveta. 

Ker ima po občinskem statutu 
odstop predsednika Izvršnega 
sveta za posledico odstop celot
nega Izvršnega sveta, pomeni, da 
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je od 19. februarja 1992 dalje 
celotna kamniška občinska vlada 
v odstopu. Seveda pa mora svoje 
naloge v celoti opravljati do izvo
litve novega predsednika in nove 
vlade. 

Ker vemo, kaj lahko pričaku
jemo od članov Izvršnega sveta, 

ki bodo ta čas gotovo v določeni 
negotovosti glede možnosti po
novne izbire, bi bilo prav, da bi 
priprave za izvolitev novega Iz
vršnega sveta takoj stekle in da bi 
bilo pri tem čimmanj zapletov. 
(Nadaljevanje na 2. strani) 

FRANC SVETEU 

S seje Izvršnega sveta 

NOVE (STARE) CENE 
KOMUNALNIH STORITEV 
Občinski IS je s tem, ko je decembra lani zadržal cene komunalnih 
storitev in zahteval podrobno obrazložitev stroškov, ki jih ima 
komunalno podjetje pri tem, dosegel samo to, da se bodo decembra 
predlagane cene začele uporabljati s 1. februarjem letos. 

S 1. februarjem je namreč po 
sklepu republiškega IS sveta do
ločanje cen komunalnih storitev 
prišlo po dveh mesecih ponovno 
v pristojnost občin. 

Naslednja številka 
Kamniškega občana 
bo izšla 12. marca. 
Prispevke sprejema
mo do 4. 3.; oglase, 
obvestila, zahvale pa 
do 9. marca. 

^ u i u j*, uuunski izvrsni svet na 
seji 11. februarja soglašal, da se 
s 1. februarjem uveljavijo za 24. 
odstotkov višje cene osnovnih 
komunalnih storitev (vode, ka
nalščine in odvoza smeti) in za 25 
odstotkov višje stanovanjske na
jemnine. Cena vode se bo pove
čala od sedanjih 5,2 na 7,8 SLT 
za m 3 , kanalščine pa od sedanjih 
1,4 na 2,10 SLT za m*. Povpreč
na stanovanjska najemnina bo 
znašala 25,6 SLT za m 2 . Medtem 
ko bo cena za odvoz smeti 
(290,00 SLT na mesec za gospo
dinjstvo) ostala nespremenjena. 
Zato pa se je cena vode in ka
nalščine namesto za 25 povečala 
za 50 odstotkov. 

Miha Novak, podpredsednik 
IS, nam je naknadno pojasnil, da 
je Komunalno podjetje Kamnik 
predložilo zahtevano sestavo 
stroškov za obračun cene vode in 
kanalščine, na podlagi katere se 

je Izvršni svet odločil za odobri
tev predlaganih cen. 

Tudi lastniki počitniških hišic 
na Veliki planini bodo v bodoče 
plačevali odvoz smeti, in sicer po 
350 SLT mesečno na hišico, go
stišča pa po 1050 SLT. Ta sklep 
pa ne velja za območje planšar-
skega naselja ter za Malo in Goj-
ško planino, ker tu še niso orga
nizirali zbiranja smeti. 

Sanacija pobočja Starega gradu 
zaradi vetroloma lanskega julija 
terja takojšnje ukrepanje pristoj
nih organov, ki se doslej na vsa 
opozorila občinskega Sekretari
ata za urejanje prostora niso kaj 
prida odzivali. 

Pristojne inšpekcije, omenjali 
so zlasti republiško cestno in
špekcijo, bi morale takoj sprejeti 
ustrezne varovalne ukrepe, ker je 
ogrožena varnost prometa na 
kamniški obvoznici. Gozdno go
spodarstvo kot upravljalec staro-
grajskega pobočja je po sklepu IS 
dolžno takoj odstraniti podrti les. 
Šele potem naj bi se po projektu 
republiške cestne uprave in G G 
lotili sanacije brežin. Izvršni svet 
je pozval tudi gozdno gospodar
stvo, naj ga sproti obvešča o po
teku del. 

Izvršni svet je dopolnil tudi 
pravilnik o oddajanju v najem 
poslovnih prostorov, s katerimi 
gospodari občina. Najemnina za 
lokale bo po novem odvisna od 
dejavnosti, ki se v njih opravlja, 
in od območja, kjer se nahaja 
lokal. Zato bo letna stopnja na
jemnine v prihodnje tudi do štiri
krat višja glede na to, ali gre za 

družbene dejavnosti, trgovino ali 
storitvene oz. proizvodne dejav
nosti. 

Tako bo npr. za trgovsko de
javnost v strogem centru Kamni
ka letno najemnina lokala znaša
la 11% od njegove revalorizirane 
vrednosti, v Tuhinjski dolini pa 
8%. 

Družbene dejavnosti in krajev
ne skupnosti bo stal poslovni 

prostor v ožjem središču Kamni
ka letno 5,4% od njegove vred
nosti, proizvodne in storitvene 
dejavnosti pa 23% revalorizirane 
vrednosti prostora. 

Glede na to, da že dlje časa 
teko razprave in polemike, kate
remu namenu naj služi športno 
rekreacijsko področje Pod Skal-
co, je Izvršni svet sklenil priporo
čiti Skladu stavbnih zemljišč, da 
razpiše natečaj za izdelavo idej
nih rešitev izrabe tega prostora, 
nato pa naroči izdelavo ureditve
nega načrta. Do sprejema tega 
načrta pa bodo veljali za urejanje 
prostorsko ureditveni pogoji. 

F. S. 

/ O ljubljanska banka 

Obveščamo vas, da bomo 

v agenciji Bakovnik 
od 1. 3.1992 poslovali v deljenem 
delovnem času, in sicer: 

ob ponedeljkih, torkih, 
sredah, četrtkih in petkih 
od 9. do 12. ure 
in od 14.30 do 17.30 
ob sobotah od 9. do 12. ure 
Za obisk se priporočamo! 

Podružnica Kamnik 



Tuhinjska dolina 

Bomo končno začeli 
izkoriščati termalno vodo 
na Vasenem? 
Ali bomo po skoraj štirih desetletjih raziskav pojavov termalne vode 
v Tuhinjski dolini končno storili korak naprej in naravno dobrino 
začeli tudi izkoriščati? Pritrdilni odgovor na to vprašanje naj bi dala 
tehniško ekonomska študija, izdelana po naročilu občinskega izvrš
nega sveta konec lanskega leta v Inženirskem biroju JANI 'S, Celje. 

Od leta 1953 dalje je Geološki za
vod Slovenije izdelal skupaj 15 vrtin 
na območju Vasenega ob Nevljici in 
v dolini ob Snovščici. Izmerili so iz
datnost posameznih termalnih izvi
rov, temperaturo vode in izdelali ge
ološko in hidrološko karto. Zadnjo 
vrtino so izvrtali do največje globine 
983 m v dolini pod Snovikom leta 
1988. Iz nje je moč načrpati 14 1 vode 
na sekundo s temperaturo 22°C. 

Najvišja temperatura vode (29,5°C) 
in najvišja samoizlivna količina vode 
(20 1 v sekundi) je bila izmerjena v vr-

TEČAJI ZA PSE 
Kinološko društvo Kamnik bo 

tudi letos organiziralo tečaj za 
šolanje psov vseh pasem. Tečaj 
bo potekal štiri mesece, psi pa se 
bodo lahko udeležili (ob koncu 
tečaja) izpita A , B , 1 ali 2, odvis
no pač od sposobnosti psa in od 
tega, za kateri tečaj se bosta 
z lastnikom odločila. Namen te
čaja je, da bi se štirinožni prijate
lji lahko gibali v urbanem okolju, 
ne da bi kogarkoli kakorkoli ovi
rali. 

Letos je 10. obletnica Kinološke
ga društva Kamnik in upamo, da 
bomo tudi letos, kot do sedaj, 
uspešni pri šolanju in kasneje pri 
izpitih. 

Kdaj bo potekalo šolanje? Pri
čelo se bo v soboto, 29. 2., in 
nedeljo, 1. 3., od 10. do 12. ure 
na društvenem vežbališču. To je, 
kot verjetno že veste, prostor za 
tovarno KIK (cesta proti Tunji-
cam). Ob vpisu v tečaj se boste 
dogovorili še o točnih dnevih, ko 
naj bi šolanje potekalo, to je dva
krat tedensko. M A J A 

tini na desnem bregu Nevljice. Vrtni
no so označili z V 13. 

Dokončna študija geotermalnega 
potenciala Tuhinjske dolina še ni izde
lana. Zato so se izdelovalci študije 
v dogovoru z IS odločili, da proučijo 
možnosti uporabe termalne vode iz 
štirih vrtin ob Nevljici, ki so doslej 
pokazale najboljše rezultate, s skupno 
zmogljivostjo 33 litrov na sekundo in 
povprečno temperaturo 28°C, ter vrti
ne pod Snovikom. 

Glede na temperaturo in količino 
vode je možno izkoriščati termalno 
vodo v Tuhinjski dolini na več na
činov. 

Toplotno energijo vode je mogoče 
uporabiti za ogrevanje prizvodnih 
prostorov, kot so rastlinjaki, hlevi, za 
gojenje gob in podobno. V poštev pri
de tudi ogrevanje vode za gojenje rib 
in rakov. 

Vsekakor je zelo zanimiva možnost 
izrabe v turistično rekreativne name
ne z odprtim ali pokritim bazenom. In 
ne nazadnje je mogoče vodo po pred
hodni ohladitvi napeljati v vodovodne 
sisteme kot pitno vodo. 

Seveda je možna tudi kombinacija 
več navedenih načinov izrabe. 

Zanimiv je podatek iz študije, ki bo 
verjetno marsikoga presenetil, da 
kombinacija gospodarske s športno 
rekreativno dejavnostjo, torej z baze
nom, ni pokazala ekonomske upravič-
ljivosti. 

Izdelovalci študije s podatki in izra
čuni dokazujejo, da bi bilo ekonom
sko upravičeno vlaganje v dva progra
ma, in sicer gojenje rib in rakov ter 
gojenje vrtnin v steklenjakih. Za prvi 
program je možno pokriti naložbe 
v toplotno tehniške instalacije v šestih 
letih, v drugem primeru pa v desetih 
letih. 

Prav tako je ekonomsko utemeljen 
program gojitve rib v Snoviku. 

Pa si nekoliko pobliže poglejmo po
samezne možne programe uporabe 
termalne vode. 

Kot smo že dejali, je predvideno 
hkratno črpanje vode iz vseh štirih 
vrtin, kar pomeni 33 1 vode/sekundo 

MNENJI 
ALBIN PIRŠ, 
delegat zbora KS 
— Srednja vas: 

Študija kar dobro nakazuje možnosti izrabe toplote, ki jo daje ter
malna voda. Od vrtine v Snoviku, v katero je naložila del sredstev, ki 
smo jih v obliki posojila prejeli od republike, smo pričakovali ugodnejše 
rezultate, tako glede temperature kot glede količine črpanja. Vendar se 
naša pričakovanja niso uresničila. Zato menim, da nam po pogodbi ne 
bo treba vračati najetih sredstev. 

Pri izkoriščanju bo seveda treba upoštevati rezultate študije, vendar 
pa menim, da bo treba pri načrtovanju objektov in naprav ravnati tako, 
da ne bi uničili prostora in s tem možnosti tudi za gradnjo turistično 
rekreativnih objektov. 

Ker imamo v Snoviku izvir kakovostne pitne vode, ki je v določeni 
meri tudi mineralna, iz globine okrog 900 m, bi jo kazalo zaradi čedalje 
večje vrednosti te dobrine začeti izkoriščati tudi za polnjenje v stekle
nice. 

Najprej pa moramo ugotoviti, kdo je (bo) lastnik izdelanih vrtin. 
Mojc mnenje je, da bi morala biti to krajevna skupnost. V ta namen naj 
bi ustanovili družbo, ki bo začela gospodariti s to naravno dobrino. 
Krajani se že zanimajo, v kakšni obliki bi sc povezali v skupine za 
izkoriščanje vode. Zaenkrat je največ zanimanja za gojenje zelenjave in 
cvetja v rastlinjakih. 

Anton 
HOČEVAR, član 
izvršneva sveta 
za področje 
kmetijstva 
— Hruševka: 

Študija preveč v ozadje postavlja turistični del programa. Tuhinjci se 
s tem ne strinjamo. Menimo, da bi že v začetku morali računati tudi 
z bazenom in nekaterimi najbolj nujnimi spremljajočimi objekti. 

V tem primeru bi prišla v poštev prenočišča na kmetijah in v drugih 
hišah. Gotovo bi bila zanimiva polnilnica vode v Snoviku. 

Moram reči, da so tudi druge možnosti za izrabo tople vode zanimive. 
Predvsem pa mislim, da bodo morali pobudo za začetek dati Tuhinjci 
sami in da ne bi smeli več čakati na druge. Ena od možnosti je tudi 
bodoča kmetijska zadruga, ki jo bomo ustanovili v Tuhinjski dolini. 

Prav bi bilo, da bi se v okviru razvojnega programa Tuhinjske doline 
zagotovil vsaj denar za zmanjšanje obresti pri najemanju posojil. 

ali 118,8 m 3 na uro s temperaturo 
28°C. 

V okviru turistično rekreativne de
javnosti je predviden zaprt plavalni 
bazen v velikosti 25 x 10 x 2 m, ki bi 
omogočal hkratno kopanje 80 kopal
cev oziroma z 200 kopalci ob bazenu. 
Ker je treba iz higienskih razlogov 
dnevno zamenjati 1/3 bazenske vode, 
pomeni, da mora biti zagotovljen pre
tok 5,1 vode na sekundo. Onesnaženo 
bazensko vodo s temperaturo 25°C bi 
vodili v toplotno črpalko, kjer bi izra
bili toplotno energijo za pripravo sani
tarne vode za tuširanje. 

V okviru akva programa je mogoča 
zreja rib in rakov. Za toplovodne ribe 
je potrebna temperatura vode okrog 
25°C, za hladnokrvne ribe (postrvi) je 
pa optimalna temperatura vode pri
bližno 17°C. Zaradi omejenosti s tem
peraturo in pretokom je smiselno iz
brati zaprti sistem s čistilno napravo in 
z dodajanjem sveže vode. Program za 
gojitev postrvi bi bil najprimernejši na 
vrtini v Snoviku, kjer je teperatura 
vode 22°C. 

Ohlajena geotermalna voda, ki je 
Mg-Ca-hidrogen karbonatna, je ob 
ustrezni pripravi primerna za speljavo 
v vodovodno omrežje ali za stekleni-
čenje. Študija dokazuje upravičenost 
izgradnje polnilnice za polnjenje kva
litetne srednje mineralizirane pitne 
vode brez vsebnosti CO v plastenke, 
ki bi jih izdelovali v lastnem obratu. 
Zaradi omejenosti polnilnice bi lahko 
na uro napolnili 12000 1 vode v pla
stenke 1,51, drugih 81/sck pa bi polni
li v vodni zbiralnik za vodovod. 

Agroprogram predvideva izrabo ce
lotne črpane količine vode za ogreva

nje rastlinjakov - plastenjakov za go
jenje vrtnin. Razpoložljiva toplotna 
energija bi zadostovala za ogrevanje 
1770 m 2 velikega rastlinjaka. Program 
posebej podrobno opisuje pogoje za 
siljenje radiča (vvitloof). Zaradi bliži
ne kmetij, ki bi lahko pridelovale ko
rene tega radiča, bi se proizvodnja 
radičevih glavic v zimskem času, ko 
primanjkuje zelenjave, gotovo izpla
čala. Za siljenje korenov z enega hek
tara potrebujemo 164 m 2 površine, če 
jo obrnemo samo enkrat, s posebnim 
načinom pridelovanja pa lahko to sto
rimo tudi po trikrat. Ohlajeno vodo 
nato vodimo v polnilnice ali vodne 
zbiralnike. 

Zanimivi so tudi podatki o prihran
kih pri uporabi gcotermalne vode. Pri 
gojitvi rib bi prihranek znašal 0,0429 
D E M pri eni kilovatni uri uporabljene 
energije, pri gojenju vrtnic pa 0,032 
D E M . 

Iz študije je mogoče povzeti, da to
plotno tehniški del projekta izpolnju
je pogoje za pridobitev kredita ali so-
vlaganja v višini 40% vrednosti iz na
slova »Pridobivanje energije iz ob
novljenih virov — geoternialne ener
gije«. 

Studija je torej podlaga za izbiro 
najbolj ustreznih variant, ki bi prišle 
v poštev za izdelavo projektov, urba
nističnih aktov in tržnih analiz. Konč
ni cilj pa je seveda, da bi se vrtine na 
Vasenem, v katere je bilo vloženih že 
precej sredstev, na ekonomsko in 
ekološko najbolj ustrezne načine akti
virale. To bi bil vsekakor pomemben 
prispevek k nadaljnjemu razvoju Tu
hinjske doline. 

F R A N C S V E T E U 

Nadaljevanje s prve strani 

Iz odstopne izjave 
predsednice IS Marije 

Ker kljub obljubi političnih strank in poslanskih klubov na 
sestanku dne 9. 12. 1991 do 17. 1. 1992 nisem prejela nobenega 
predloga, sem istega dne ponovno zaprosila za predloge za 
posamezne funkcije. ProSnji so se odzvale SDP, LDS, Zeleni 
Kamnika in Obrtna zbornica Kamnik, ki so posredovale kon
kretne kandidate oz. potrdile nekatere predlagane, in Parla
mentarna koordinacija na Kamniškem, kije posredovala sklep, 
sprejet na sestanku odbornikov strank SKD, SDSS, SKZ-LS in 
SDZ (SDZ- NS in DSS), iz katerega je razvidno, da ne podpira 
razširitve Izvršnega sveta, kar pomeni negiranje ponujenega 
predloga. 

Ponovni uskjajevalni sestanek političnih strank in poslanskih 
klubov dne 10. 2. 1992 je bil neuspešen, zato je predsedstvo 
v soglasju s predlagateljem umaknilo z dnevnega reda 17. 
skupne seje dne 12. 2. 1992 3. 4. in 5. točko predvidenega 
dnevnega reda. Ponovni usklajevalni sestanek je bil 17. 2. 1992, 
a žal brez konstruktivne razprave, ki bi nakazovala pripravlje
nost, da bi skupščina obravnavala usklajena predloga obeh 
predlaganih odlokov. Do oblikovanja predloga kandidatov za 
nove funkcije v Izvršnem svetu Skupščine občine Kamnik pa 
sploh ni prišlo. 

S predlaganimi spremembami sem želela realizirati minimalne 
strokovno kadrovske izboljšave, ki bi pripeljale k večji kvaliteti 
in hitrejšemu urejanju zadev, ki jih moram zagotoviti v okviru 
veljavnih zakonov, odlokov in splošnih aktov občinske skupš
čine Kamnik. 

Predlog je bil pripravljen po temeljitem premisleku in po 
pretehtanju in iskanju notranjih možnosti, in bi mu ob podpori 
in sprejetju na skupščini sledila tudi kvalitetnejša sistemizacija 
del in nalog posameznih upravnih organov, kije tudi že priprav
ljena. 

Nakazana rešitev, ki bi jo potrdila skupščina v mesecu febru
arju, je bila za mene osebno skrajni rok, do katerega še lahko 
odgovorno opravljam funkcijo predsednika Izvršnega sveta. 
Zavedati se moramo, da sta predlagana odloka neposredno 
povezana s Pravilnikoma o spremembah in dopolnitvah Pravil
nika o sistemizaciji del in nalog v Sekretariatu za gospodarstvo 
in družbene dejavnosti in Sekretariatu za prostorsko urejanje in 
varstvo okolja občine Kamnik, h katerima je Izvršni svet dal 
soglasje v mesecu novembru 1991. 

Nadaljevanje s prve strani 
Kamniška regija - da aH ne 

Zaradi upravičenosti takih tr
ditev moramo biti »dandanašnji« 
Kamničani previdni in dosledni 
pri varovanju dediščine. Dr. Že-
rovnik nas opozarja na prirodne, 
družbenoekonomske, demograf
ske, kulturne in zgodovinske da
nosti, kijih moramo (pre)poznati 
in izrabiti, če želimo zagotoviti 
Kamniku ustrezno vlogo v regiji, 
ki jo na jugu obvladuje veliki so
sed in uspešnejši rival - Ljub
ljana. 

Pa vendar ostaja Kamniku vlo
ga stičišča ravnine in hribovskega 
sveta, kjer se stikajo kmetijstvo 
z živinorejo, gozdarstvo, turizem 
z rekreacijo, obrt in industrija. 
Poleg tega sta kamniška zgodovi
na in kultura tista temelja za sa
mozavest pri odločanju o prihod
nosti mesta, kjer živimo in nad-
Ijujemo delo generacij pred na
mi. To bomo lahko dosegli le, če 
zavestno živimo v Kamnika in za 
Kamnik, ki nam mora biti pravi 
dom, in ne le odskočna deska ali 
spalno naselje. Samozavesti, ki 
naj se napaja pri zgodovinskih 
koreninah našega mesta in vsega 
»kamniškega lepega kota«, so 
namenjene naslednje vrstice. 

V Kamniku se ježev 12. in 13. 
stoletju izoblikovalo središče 
vzodno-gorenjske pokrajine, ki 
so jo omejevali Kamniške plani
ne, Kokra, Sava in razvodje med 
Kamniško Bistrico in Savinjo. Iz 
Bavarske izvirajoči grofje Ande-
ški so ob Starem in Malem gradu 
ustvarili močno gospodarsko in 
politično središče, ki jim je služi
lo tudi za obvladovanje prostora 
od Ogleja in Istre do Hrvaške in 
Madžarske. Naslov »gospodje 
Kamnika« so nosili tudi dediči 
izumrle dinastije Andeških. 
Kamnik je bil tudi kasneje, pod 
Habsburžani, pomembno dežel-
no-knežje mesto z deželnim so
diščem, plemiškimi palačami, 
premožnimi meščani, uspešnimi 
trgovci in cehi obrtnikov, Vse to 
je pogojevalo tudi razvito mestno 
samoupravo z ustreznimi institu
cijami. Poleg sedeža oblasti, kije 
bil najprej na Starem in Malem 
gradu, kasneje pa tudi na Križu 
in v Mekinjah, je bil v Kamniku 
navadno tudi oglejski arhidiakon 
za Gorenjsko. Od srednjega veka 
do današnjih sta bila oba kamni
ška samostana (Frančiškani, Me

kinje) pomembni središči za delo 
na verskem, šolskem in kultur
nem področju. Tej zlati dobi 
kamniške zgodovine so sledila 
neugodna obdobja (potresi, po
žari, bolezni, prenos glavne pro
metne poti in Tuhinjske doline 
v Črni graben), ki so se usodno 
odražala v vlogi in pomenu Kam
nika. Le-ta je začetek II. svetov
ne vojne dočakal kot sedež poli
tičnega okraja Kamnik, ki je po
krival dva sodna okraja (Kam
nik, Brdo). Meja med Nemčijo in 
Italijo je presekala Slovenijo in 
okupatorji so izoblikovali »regi
onalno« rešitev v Kamniškem 
okrožju (Landkreis Stein, Kreis 
Stein), ki je vsebovalo poleg da
našnjih občin Kamnik, Domžale 
in Litija (delno) še Vodice, Črnu
če in nekatere druge kraje iz da
našnjih ljubljanskih občin. Zani
mivo je, da so v istem času orga
nizirali tudi Kamniško (partijsko) 
okrožje, ki je usmerjalo odpor 
»na Kamniškem«. 

V povojnem kamniškem okra
ju so od leta 1945 od 1965gospo-

darili mestu nenaklonjeni »ka
dri«, ki so z razrednim in revolu
cionarnim pristopom klestili in 
oklestili preostale okrožno-
okrajne institucije, ki so se posto
poma selile v Ljubljano in tudi 
v Domžale. Hkrati so dozorevale 
tudi nove občine — komune, na
stale z delitvijo ukinjenih okra
jev; pojavila so se tudi nova »ge
ografska« poimenovanja, ki so 
zamegljevala staro pripadnost 
z ukinjanjem vsega, kar je bilo 
»kamniško«. 

V tem procesu je bilo treba 
zatreti vso pozitivno kamniško 
tradicijo in zato lahko proslavlja
mo poleg obletnice ustanovitve 
tudi obletnico ukinitve pri kam
niški Narodni čitalnici, Meščan
ski korporaciji, Prosvetnem dru
štvu Kamnik, Slatnarjevi tiskar
ni, ... Pravi čudež je, da je v ne
katerih primerih le zmagala kam
niška trma, zrasla iz »purgar-
ske«, rokovnjaške, puntarske, pa 
tudi kmečke in delavske tradici
je. Zato bomo v Kamniku s po
nosom praznovali 500-letnico 
»služenja« naših frančiškanov, 

110-letnico Gasilskega društva 
Kamnik, 110-letnico Prvega slo
venskega pevskega društva Lira, 
100-letnico Planinskega društva 
Kamnik in še kaj. 

S kamniškim prostorom so po
vezani številni akademiki in dru
gi izobraženci; v preteklosti in 
tudi danes bi lahko z njimi ustva
rili solidno »kamniško univerzo«. 

Svoje razmišljanje bom sklenil 
z željo, da bi lahko v prihodnjih 
številkah Kamniškega občana 
prebral, kako in v čem lahko igra 
Kamnik vlogo regijskega središ
ča. Zavedam se, da se kamniška 
in severnoljubljanska regija 
v mnogočem neločljivo prepleta
ta! Kljub temu pa sem prepričan, 
in zgodovinski razvoj to potrjuje, 
da Kamnik ni bil, ni in ne more 
postati ljubljansko predmestje, 
ker je mesto na stičišču ravnine 
in hribovskega sveta; zato Kam
nik lahko optimalno opravlja vlo
go regijskega središča za vse ti
sto, česar ni smotrno urejevati 
v prestolnici! 

JANEZ MAJCENOVIČ 

Skupščina imenovala komisijo za nezakonite posege v prostor 

Črnogradite l jem do 
konca aprila možnos t za 
popravne izpite 

Po večmesečni razpravi o problemih črnograditeljstva v naši 
občini je občinska skupščina na seji 19. februarja letos sprejela več 
konkretnih sklepov, katerih uresničevanje naj bi pomagalo razrešiti 
nadaljnjo usodo nezakonitih gradenj. Obširneje smo o predlogih 
sklepov in stališč poročali že v prejšnji številki Kamniškega občana. 
Zato naj danes opozorimo na enega najpomembnejših sklepov, in 
sicer na imenovanje komisije za nezakonite posege v prostor, ki je 
začasno delovno telo skupščine. 

V osemčlanski komisiji, ki ji pred
seduje Igor Podbrežnik, dipl. ing., bo
do sodelovali poleg strokovnjakov za 
urejanje prostora še strokovni delavci 
s področja agronomije, ekonomije, 
prava, varstva naravne in kulturne de
diščine, obrti in drugi. 

Naloga te komisije je, da v sodelo
vanju z urbanistično inšpekcijo in 
Razvojnim zavodom iz Domžal do 
konca aprila pripravi seznam vseh čr

nih gradenj, gradenj brez lokacijskega 
oziroma gradbenega dovoljenja, pre
veri njihovo lego v prostoru, nevar
nost za okolje, nesprejemljivost za so
sede, itd. 

Komisija bo na podlagi ter meril 
določila, katere objekte je moč legali
zirati, katere je možno priznati ob 
izpolnitvi določenih pogojev in katere 
je treba odstraniti. Komisija bo pro
učila tudi morebitno vpletenost občin

skih uslužbencev in funkcionarjev pri 
nezakonitih posegih v prostor. 

Komisija bo do konca marca obve; 
stila vse črnograditelje, naj v enem 
mesecu, to. j . do 30. aprila zaprosijo 
za izdajo lokacijske dokumentacije in 
za ustrezna dovoljenja. 

Lastnikom objektov, ki jih bo mož
no legalizirati, bodo z odločbo določili 
rok, v katerem morajo plačati vse pri
spevke in dajatve. 

Komisija bo o svojem delu poročala 
občinski skupščini najkasneje na junij
skem zasedanju. 

Glede na sorazmerno večje stroške 
za obnovo hiš v starem mestnem jedru 
bodo po sklepu skupščine, vsem last
nikom zasebnih hiš, ki bodo obnavlja
li hiše z ustreznimi dovoljenji, prispe
vali del potrebnega denarja tudi iz 
občinskega proračuna. F. S. 



Zgodba o jari kači kamniške telefonije se nadaljuje 

Kako se (ne) izvajajo 
sklepi občinske skupščine 
Veliko besed je bilo izrečenih in še več zapisanih o (ne)pravilnostih 
Vgradnje kamniške telefonije. Razburile so celo poslance v skupš
činskih klopeh in se zapisale v pet pomembnih odločitev v »poročilo« 
* zasedanja skupščine občine Kamnik 7. januarja t. I V prvi 
odločitvi občani izvemo, da je skupščina sprejela poročilo o združe
vanju in porabi ter problematiki sredstev za sofinanciranje telefon
skega omrežja. Se bo končno razvozi jal »gordijski vozel« kamniške 
telefonije? 

Olajšanje je bilo preuranjeno; že 
odločitev poslancev pod točko 2., ki 
nakazuje eno (po mnenju Sklada 
stavbnih zemljišč tudi edino in pravo) 
°d poti »razvozlavanja«: Telefonski 
naročniki naj čimprej realizirajo pla
čilo izračunanih stroškov za končno 
ceno telefonskega priključka...«, je 
v nasprotju s pričakovanji razburjenih 
naročnikov in v nasprotju s tretjo od
ločitvijo skupščine, ki pravi: 

»Sklad stavbnih zemljišč občine 
Kamnik naj čimprej revalorizira vpla
čila prispevkov telefonskih naročni
kov od dneva dejanskih vplačil...« 

Od tu se zgodba o jari kači kamni
ške telefonije nadaljuje: 

Sklad stavbnih zemljišč (v nadalje
vanju Sklad) se na sklep skupščine 
P°žvižga. Še naprej pošilja obvestila 
2 Kračunom končne cene telefonske
ga* priključka po starem (spornem) 
»kopitu«: zneski vplačil naročnikov so 
5 6 vedno revalorizirani od vsakega pr-
v e 8 » v mesecu dalje (in ne od dejan
skih vplačil). 

Kaj pa »Komisija občanov KS 
»bčine Kamnik za revizijo izgrad
nje telefonskega omrežja, ki naj 
skupno z nadzornim odborom 
sklada in PTT Ljubljana v roku 
dveh mesecev opravi revizijo po
slovanja pri izgradnji telefonske
ga omrežja?!« (mimogrede, v ci
tatu zapisane besede so že četrta 
odločitev skupščine). 

Komisija občanov za revizijo 
Poslovanja pri izgradnji (v nada
ljevanju Komisija »grize«, a ne 
v goro dokumentacije, ki so ji jo 
obetali izvajalci izgradnje telefo
nije - Stanovanjsko komunalno 
gospodarstvo Kamnik (v nadalje
vanju SKG) in PTT podjetje 
Ljubljana (v nadaljevanju Pošta). 

Še se dokumentacija nahaja na 
dveh krajih. Eden je v Ljubljani, 
na Pošti. In da je tam vse priprav
ljeno za pregled dokumentacoje, 
Je pošta URADNO OBVESTI
L A Sklad 5. februarja, NE
URADNO pa Komisijo tri dni 
kasneje, tako da se je fotokopija 
t e ga obvestila znašla v poštnem 
nabiralniku predsednika komi
sije. 

Z drugega kraja dokumentacije 
T SKG - ni do 17. februarja še 
nobenega obvestila o zbrani in 
Pripravljeni dokumentaciji za pre-
E'ed. Ker mineva že drugi mesec 
roka za revizijo (skupščina pa je 
Komisiji dala le dvomesečni rok 
za pregled), Komisija naslovi na 
Sklad zaskrbljujoče opozorilo 
0 nezbrani potrebni dokumenta-
C1J< s pripombo, da je to povsem 
neobičajno za postopke, ki veljajo 
j " 1 izgradnji investicijskih objek
tov, še posebno, če ta investicija 
se traja in bi moralo vodenje po
tekati z enega mesta. 

15. člen. (Poglavje o proučevanju 
in spremembi tehnične dokumentaci
je): »Naročnik ima pravico spreme
niti tehnično dokumentacijo, na pod
lagi katere se izvajajo dela . . .« in na 
podlagi te tudi cena, seveda. Toda 
naročniki (telefonskih priključkov) ni
so zahtevali spremembe, ki bi povzro
čila drugačno delo in ceno... 

17. člen (Projekt izvedbenih del): 
»Projekt izvedbenih del so risbe in 
izračuni opravljenih sprememb in do
polnitev tehnične dokumentacije in 
dejansko izvedenih del na podlagi teh 
sprememb in dopolnitev. Projekt iz
vedbenih del izroči izvajalec naročni
ku po končanih del ih. . .« Pooblaščeni 
izvajalec (SKG) kljub zahtevi Komisi
je občanov tega še ni predložil (ker ga 
nima ali ker ga ne želi izročiti). 

23. člen (Cene - spremembe cene 
zaradi spremenjenih okoliščin): 
»Vsak pogodbenik ima pravico zahte
vati spremembo pogodbene cene, če 
nastopijo izredni dogodki, ki vplivao 
na njeno višino...« Izredni dogodki 
pa so: . . . »Ukrepi, določeni z akti 
pristojnih organov« (npr. sprememba 
davkov op. p ) . Teh ni bilo. 

. . .»Sprememba cen za materi
al . . .« Je bil Sklad slab gospodar 
s sredstvi telefonskih naročnikov, ki 
so nakazovali sredstva skladno z obo
ji , kot naj bi potekala izgradnja (ob
dobja nakazovanja vplačil je določil 
Sklad)? 

. . . »Sprememba življenjskih stro
škov« . . . Morda, a Sklad se je odločil 
za metodologijo revalorizacije rasti 
stroškov po indeksu industrijskih cen 
(in ne indeksu naraščanja maloprodaj
nih cen, ki upoštevajo naraščanje živ
ljenjskih stroškov), to pa so stroški 
materiala. 

29. člen (Vpliv prejetega predujma 
na pogodbeno ceno): »Će se da izva
jalcu predujem ali del predujma za 
nabavo materiala, na more ta zahte
vati spremembe cene zaradi spreme
njene cene za material. . .« S plačilom 
osnovnega zneska naročnikov se je 
morala pokrivati tudi nabava materi
ala in se zato cena ni mogla spremeniti 
(ali pa držijo govorice, da se zbrani 
denar ni (pravočasno) namenil za na-

Zato zadnji sestanek Komisije (17. 
• 1992) ne poteka delovno (kot bi 

m ° w l ) v prostorih S K G , (kjer naj bi 
e celotna dokumentacija za pregled 

n a,hajala), ampak v Kulturnem domu 
.marci, kjer se je v zapis (ne)izvaja-

nja sklepov skupščine še zapisalo: 

Po sledeh gradbenih 
uzanc 
„ *'en (Načelo poštenosti in vest-

S"): Poštenost in vestnost sta os-
v n ° načelo, ki ga morajo spoštovati 

pogodbeniki pri izvajanju del na grad-
"TOn objektih (beri pri izgradnji tele-
eaHh' o p ' P - )" - Z e s a m a v s e m n a P°" 
sodbe ni v skladu s to uzanco, na 
9j°nu' 7. člen - »dodatka« k pogodbi 

J a se telefonskemu naročniku tele-
i ? " n e Priključi, dokler ne plača zah-

c v a nega zneska!) pa je (10. 5. 1991) 
Pozorila (in ga črtala) Pošta. Vse 

»do k a Ž e ' d a s o r a z n i > > d o d a t k ' « i " 
k .* končne cene telefonskih prik-
j " kov »majhni« pripomočki Sklada 
t i s t P n d ° b i v a n j e dodatnih sredstev (k 
meri*11 * o s n o v n ' m in dogovorjenim« 
nn. p o 8 o d ben ima strankama), ki jih 

za dokončanje del. 

SPRENEVEDANJE A L I . . . 
Predsednik komisije je 19. 2. 1992 prejel sporočilo SKG, s kate

rim opozarja Komisijo, naj sporoči, kdaj bo opravila pregled že 
pripravljene dokumentacije na PIT Ljubljana (ta ne pristaja, da se 
dokumentacija prenese na en kraj - to je v prostore SKG v Kam
nik). SKG hkrati še »opozarja« Komisijo, daje v njihovih prosto
rih že od 22. 1. 1992 (kot je bilo dogovorjeno in naročeno s strani 
Sklada) na voljo vsa potrebna dokumentacija za pregled poslova
nja pri izgradnji razvodno naročniškega omrežja (vsi sporazumi, 
pogodbe in dogovori med Skladom in Pošto in celotna izvedbena 
dokumentacija, vsi računi in situacije za nabavo materiala, izvedbo 
in drugi stroški). Manjka le še zahtevani pregled prilivov in poraba 
sredstev, ki bo pripravljen do 24. februarja 1992. 

Komisija seje skupaj s predstavniki SKG in nadzornega odbora res 
sestala 22. 1. 1992 v prostorih SKG v Kamniku, vendar je tedaj 
ugotovila in opozorila, da se delo revizije ne more opravljati brez 
dostopnosti celotne dokumentacije (PTT in SKG) na enem kraju. 
Pregled prilivov (ki še vedno ni pripravljen) pa sovpada s pregle
dom dokumentacije, saj se le tako lahko preverja poraba sredstev 
(vsebinski in gospodarni namen). 

Torej je zadnje sporočilo SKG milo rečeno sprenevedanje brez 
primere! 

Stari grad domuje visoko nad Kamnikom 

Nadaljevanje s prve strani 

Ureditev Starega 
gradu spet 
aktualna 

kup materiala - kabla, ampak je šel 
v poštno stavbo, ker podjetja takrat 
niso zbrala dovolj denarja...) 

63. člen (Izplačilo ua podlagi situ
acije): »Na podlagi začasne situacije 
se opravi izplačilo v osmih dneh, na 
podlagi končne situacije pa v 15 dneh. 
Će naročnik izpodbija del prejete situ
acije (zbor občanov konec lanskega 
leta pa je to nesporno dokazoval, op. 
p.), plača nesporni znesek v roku iz 
prvega odstavka.. .«, 64. člen pa na
daljuje, »da naročnik lahko izpodbija 
začasne situacije glede na cene, količi
ne in vrste . . .« . Ker Komisija za druž
beni nadzor pri Skladu ni nič ugotovi
la in tudi ni storila, to delo lahko 
opravi le Komisija, ki jo je pooblastil 
zbor telefonskih naročnikov in imeno
vala tudi kamniška skupščina. 

99. in 100. člen določata pravico do 
strokovnega nadzorstva naročnika, 
102. člen pa opozarja izvajalca, »da je 
dolžan ravnati po vsaki utemeljeni 
zahtevi, ki jo poda naročnik v zvezi 
s strokovnim nadzorstvom«. 

Da se sklad na vse skupaj res pož
vižga, nas opozarja tudi obširno obve
stilo Pošte z dne 5. 2. 1992. V 10. 
točkah daje slutiti, da zgodbe s telefo
nijo še ne bo kmalu konec. Pošta »ob
ljublja« Skladu in naročnikom, da že 
priključenih naročnikov po Zakonu 
o nomenklaturi PTT storitev ne bo 
izključevala (čeprav niso plačali do
končne cene po izračunu Sklada), pa 
tudi »ne priključila« (brez »dirigent
ske palice« Sklada) vseh tistih, ki niso 

še v celoti poravnali dokončne cene. 
Po izrecnem nalogu Sklada, in SKG 
bodo ti še naprej »na spisku le za 
pripravo nalogov in ne za priključeva
nje naročnikov«, »pogoje za sistem 
priključevanja pa bo dal sklad v krat
kem« (oboje zapisano novembra 
1991). Pošta je morala celo opozoriti 
Sklad, da izključitev že priključenih 
naročnikov ne pride v poštev. . . 

Kljub vsemu Sklad dela po svoje. 
Pošilja nepravilno obračunane polož
nice, izsiljuje z izklapljanjem telefo
nov (čeprav je nesporni znesek s stra
ni naročnika poravnan) in ne prekliče 
govoric, da vsi, ki še čakajo na telefon 
(npr. Črnjani), zaradi peripetij ne bo
do do leta 1992 zaslišali v svojem do
mu odrešilnega zvonca telefona . 

Za konec (ki seveda ni pravi konec 
zapletov kamniške telefonije) le še to: 
Črnjani bodo telefon dobili, Neveljča-
ni pa tudi, če ne drugače pa preko 
sodne poti s tožbo za izročitev telefon
skega priključka v obratovanje! 

Dragocena šola za vse, razen z a . . . 
na primer S K G , ki je Pošti posredoval 
zadnje dni januarja P L A N I Z G R A D 
NJE IN PRIKLJUČEVANJA naroč
niškega omrežja z roki do 31. 10. 
1992. Pošta opozarja, da ta plan ni 
usklajen s terminskim planom izvajal
ca del na omrežju K K O / R N O , in ga 
bodo strokovne službe skupaj z nad
zornim organom še popravile... 

Zgodba o jari kači in kamniški te
lefoniji se nadaljuje... 

IVANA SKAMEN 

Že v mesecu januarju je Stari 
grad obiskala skupina ljudi in po
zorno proučila predloge Turistič
nega društva Kamnik. Ob tej pri
liki si je ogledala razvaline razpa
dajočega gradu iz 12. stoletja. 
Razvaline kot pomemben zgodo
vinski spomenik sploh niso bile 
vzdrževane, in so skoraj popol
noma zaraščene z grmovjem, sro-
botom in bršljanom. Opazni so 
še ostanki obrambnega stolpa; 
zelo dobro pa je razviden na sliki 
v Valvazorjevi knjigi Slava Voj
vodine Kranjske. To zidovje bi 
bilo potrebno vzdrževati in ohra
njati oziroma, če bi bile dane fi
nančne možnosti, tudi mogoče 
obnoviti. 

Del zaraščenega zidovja so pri
zadevni turistični delavci že tudi 
očistili, zato je sedaj mogoče bolj 
z gotovostjo vsaj slutiti nekda-
njost. 

Ob tej priliki so govorili tudi 
o Starem gradu kot enkratnem 
turističnem objektu, ki bi moral 
v marsičem vplivati na turistični 
utrip ne samo Kamnika, ampak 
tudi širše okolice. Turistično za
nimiva točka bi morala pritegniti 
še druge. Ne bi smeli prepuščati 

tega predela zgolj trenutnim 
možnostim, ampak bi se morali 
v urejanje vključiti vsi zainteresi
rani in odgovorni dejavniki. 

S predstavitvijo vseh vprašanj, 
ki jih je obdelal dr. Niko Sadni-
kar, so bili člani ogledne skupi
ne, ki je bila na Starem gradu 16. 
januarja, v celoti soglasni oziro
ma so brez pridržka sprejeli pri
kazane rešitve. 

Predsednica IS Marija Sitar je 
bila seznanjena s celovitim pred
logom, zato bo predlagala, da bi 
uresničitev te zamisli tudi finanč
no podprli. 

Problematika celovitega ureja
nja Starega gradu že dolgo razv
nema strasti in buri duhove, zato 
bomo z delom, napredkom in 
predlogi občasno seznanjali bral
ce Občana. 

Prav gotovo je vzpodbudno že 
to, da so se v akcijo reševanja 
starega gradu poleg TD Kamnik 
vključili tudi Izvršni svet in drugi 
poklicni dejavniki, zato lahko 
upam, da nove spodbude ne bo
do zamrle. Pri tem je jasno, da 
gre za ohranjanje kulturne dediš
čine, povezane z življenjem da
našnjega časa. 

STANE SIMŠIČ 

Seja občin 

Potrebe večje od možnosti 
Tudi za sejo občinske skupščine 12. februarja je bilo značilno, da se 
je začela s spremembami dnevnega reda in da je delegati niso uspeli 
končati z obravnavo vseh točk dnevnega reda. Zato sojo nadaljevali 
čez teden dni. 

Zeleni Kamnika so najprej 
predlagali dodatno točko, ki bi se 
glasila »Ustanovitev sekretariata 
za ekologijo,« nato pa so jo uma
knili s predlogom, ki so ga dele
gati sprejeli, da se na naslednjo 
sejo skupščine pred dokončnim 
sprejemom proračuna uvrsti na 
dnevni red poročilo o uresničeva
nju varstva okolja. 

Predsedujoči Igor Podbrežnik, 
podpredsednik občinske skupšči
ne, je nato v imenu predsedstva 
skupščine predlagal, naj bi raz
pravo o spremembah odlokov 
o sestavi Izvršnega sveta in 
o upravnih organih ter razrešitev 
Antona Steleta na njegovo željo 
obravnavali na prihodnji seji 
v sredo, 19. februarja. Ta pred
log je obrazložil, s tem da se 
predstavniki strank niso uspeli 
dogovoriti o uskladitvi odloka 
o sestavi Izvršnega sveta in odlo
ka o upravnih organih. 

Podobno so na predlog Branka 
Novaka, predstavnika zelenih, 
sklenili, da bodo o osnutku pro
računa za leto 1992 razpravljali 
v dveh delih, zato bodo šele na 
naslednji seji po nadaljevanju 
razprave glasovali o osnutku pro
računa. 

Javno porabo še zmanjšati 
Miha Novak, podpredsednik 

Izvršnega sveta, je v uvodni 
obrazložitvi osnutka občinskega 
proračuna poudaril, da osnutek 
upošteva predpostavko, da bo 
treba letos javno porabo še 
zmanjšati. To kažejo tudi podat
ki , da se je primerljivi del javne 
porabe sicer povečal za 55%, 
vendar ob 88% inflaciji v letu 
1991 pomeni to realno znižanje 
porabe. 

Proračunski prihodki, prav ta
ko tudi odhodki naj bi po dose
danjih predvidevanjih znašali 
okrog 484 milijonov tolarjev. Ker 
pa so zaenkrat med prihodke 
všteli tudi sredstva od prodaje 
stanovanj, pomeni, da okrog 8% 
proračunskih izdatkov še ni po
kritih. Za izravnavo proračuna 
naj bi po dosedanjih merilih pri
spevala republika okrog 40 mili
jonov SLT. 

Miha Novak je povedal, da so 
morali zahteve porabnikov pro
računa zmanjšati za 37%. To se 
še posebno očitno kaže pri inve
sticijskem vzdrževanju in novih 
investicijah v šolstvu, otroškem 
varstvu, v kulturi in športu, kjer 
so bila predlagana sredstva kar 
prepolovljena. Pa še v ta znesek 

je vračunan denar za stanovanj
ske in komunalne namene. Uve
ljavitev kolektivnih pogodb je 
pomenila zahtevo po večjih sred
stvih za osebne dohodke. Konec 
lanskega leta so zato potrebna 
sredstva za plače proračunskih 
porabnikov znašala že 70% izvir
nih prihodkov. Ker bodo letos 
plače učiteljev financirane iz re
publiškega proračuna, bodo dru
ge plače zahtevale še polovico 
izvirnih prihodkov. 

Predlagatelji proračuna so zato 
pred velikimi težavami, ker po 
sedanjem stanju niso v stanju za
gotoviti niti najnujnejših vzdrže
valnih del. Zato so ta del zamrz
nili do predloga proračuna, ko 
bo dokončno znan obseg javne 
porabe v republiki. 

Delegati bili kritični 
Kot je bilo pričakovati po ta

kih izhodiščih, so delegati v raz
pravi dokaj kritično ocenili pred
lagani osnutek, še posebej, ker 
na komunalnem področju ni bil 
zadosti obrazložen. Zato so pod
prli predlog predsedujočega, naj 
Sklad stavbnih zemljišč pripravi 
finančno ovrednoteni program za 
letos in ga predložil skupščini. 
Največ vroče razprave je povzro
čila ugotovitev, da za vzdrževa
nje osnovnošolskih poslopij in 
otroških vrtcev ni predvidenega 
niti dinarja. Najbolj odločni so 
bili Komendčani, ki so prek svo
jega delegata Pavla Ocepka po

sredovali skupščini oster protest, 
ker v proračunu ni denarja za 
začetek gradnje šole v Komendi. 

V protestu sveta KS je rečeno, 
da gre v bistvu za proračun mesta 
Kamnika, in ne občine kot ce
lote. 

Izgradnja njihove šole je bila 
načrtovana že leta 1983, vendar 
se je vrstni red naložb vedno 
spreminjal v škodo Komende. 
Občani Komende so vrsto let pri
spevali za izgradnjo drugih šol, 
zdravstvenega doma, knjižnice 
itd. Zato sedaj zahtevajo vsaj tisti 
delež, ki so ga v preteklosti pri
spevali za te naložbe. Borili se 
bodo z vsemi sredstvi do konca, 
pravijo, v skrajni sili tudi z bojko
tom pouka s strani učencev KS 
Komenda. 

Tudi drugi delegati so opozori
l i , da je proračun brez denarja za 
vzdrževanje in najvažnejše inve
sticije v šolstvu in otroškem var
stvu nesprejemljiv. (Bočko, Bo-
roša, Korošec). Opozorili so tudi 
na zelo slabo opremljenost šol 
z opremo na področju računalni
štva in na posledice, če bi opustili 
financiranje šole v naravi 
(Babnik). 

Več denarja bi morali nameniti 
tudi za pridelavo hrane, tudi 
v obliki regresa za semenski 
krompir in za umetna gnojila 
(Cerar). 

Zmanjšati je treba sredstva za 

investicijsko vzdrževanje v kultu
ri, revitalizacijo mesta, Veliko 
planino in jih nameniti za grad
njo šole v Komendi. Za polovico 
naj bi zmanjšali sredstva za šport
no dejavnost in jih povečali za 
proizvodnjo hrane (Skamen). 

Več delegatov je predlagalo, 
da ne bi smeli zapostaviti dejav
nosti krajevnih skupnosti, ki so 
marsikje ostale brez sredstev, od
kar nimajo več samoprispevka 
(Petek, Pirš). 

Pri financiranju turistične de
javnosti je treba bolj jasno obra
zložiti, za kaj bomo dali denar in 
kako bo s turističnim birojem 
(Humarjeva). 

Obrtna cona na Duplici ni do
segla pravega namena, obrtni
kom je treba omogočiti, da pri
dejo do potrebnega zemljišča 
(Petek). 

V Kamniku imamo tudi šport
nike svetovnega slovesa, zato 
športu ne bi smeli zmanjševati 
sredstev (Pollak). 

Sredstva letošnjega proračuna 
je potrebno razdeliti tako, da ne 
bodo upoštevane samo dejavno
sti, pač pa tudi območja glede na 
bodočo lokalno samoupravo 
(Podbrežnik). 

Taka in podobna so bila mne
nja in predlogi nekaterih izmed 
šestnajstih delegatov, ki so se 
oglasili v razpravi. Predlagatelj 
prav gotovo ne bo imel lahkega 
dela, ko bo moral do naslednje 
seje pripraviti na postavljenem 
vprašanja odgovore. Razkorak 
med potrebami in možnostmi je 
kar precejšen. 

FRANC SVETEU 



Lokalna samouprava 

Naloge in financiranje 
bodoče občine 
Današnja povprečna slovenska občina je častitljiva ustanova z obi
čajno več kot 100 zaposlenimi, ki opravljajo več tisoč vrst različnih 
poslov; skoraj 85% teh opravil je v imenu države. Lokalnih opravil je 
na občinah torej komaj kaj več kot 15 odstotkov. 

Naloge bodoče občine pa bodo _ dohodki od premoženja ob-
predvsem in najprej naša skupna, 
javna lokalna interesna področja. 
Med njimi so naslednje vidnejše 
skupine »občinskih« zadolžitev: 

- pospeševanje vseh oblik go
spodarskega razvoja občine 

- skrb za javno zdravstveno 
službo, otroško varstvo, vzgojno-
izobraževalno in kulturno dejav
nost 

- varstvo okolja (zrak, tla, 
vode, hrup, odpadki. ..) 

- ustvarjanje pogojev za 
gradnjo stanovanj 

- določanje pogojev poslova
nja lokalnih javnih ustanov in za
vodov 

- urejanje, upravljanje in 
skrb za lokalne (občinske) javne 
službe 

- krajevno prostorsko plani
ranje (gradbeni načrti) 

- gradnja, vzdrževanje in ure
janje lokalnih javnih cest, javnih 
poti in drugi javnih površin 

- lokalno nadzorstvo (javnih 
služb, komunalno, gradbeno, po
žarno, tržno, ekološko nad prire
ditvami . . . ) 

- ustanovitev lokalne policije 
- organiziranje izvensodne 

poravnave sporov 
- organiziranje in zagotavlja

nje pomoči in reševanja ponesre
čenih 

- organiziranje pokopališke 
in pogrebne službe 

- določanje prekrškov in de
narnih kazni za prekrške iz ob
činske pristojnosti (kršitev občin
skih predpisov) 

Da bo občina vse navedeno 
zmogla, bo: 

- sprejela statut občine, ob
činske odloke, odredbe in pravil
nike 

- ustanovila občinske ustano
ve, zavode in organe občinske 
uprave 

- imenovala občinske usluž
bence. 

Zdajšnja, še vedno delovna 
verzija bodočega zakona o lokal
ni samoupravi upošteva zahtevo 
Kamničanov, da tudi naše mesto 
spet postane mestna občina, če
prav nima 20.000 prebivalcev. 
Mestna občina pa ima še dodatne 
zadolžitve: 

- načrtuje razvoj mesta 
- določa namembnost mest

nega prostora 
- ureja mestni promet 
- zagotavlja delovanje kultur

nih, znanstvenih, socialnih, var
stvenih in zdravstvenih ustanov, 
ki imajo pomen za širšo lokalno 
skupnost (pokrajino) ali za dr
žavo 

- zagotavlja spomeniško var
stvo 

- ureja in organizira zbiranje 
in odvažanje odpadkov ter njiho
vo odlaganje 

- ustanavlja službe za potre
be širšega območja: s področja 
šolstva, poklicnega usposabljanja 
in otroškega varstva. 

Bodo pa tudi po novem občine 
opravljale nekatere državne de
javnosti. Del teh opravil bo obči
na dobila z zadolžitvijo po zako
nu (prijavno-odjavna in matična 
služba, naborniki, organizacija in 
izvedba volitev...), del pa jih bo 
od države prevzela pogodbeno. 
Slednje bo država občini plačeva
la v skladu z določili medsebojne 
pogodbe. 

Občina bo za financiranje svo
je dejavnosti imela svoj (integral
ni) proračun. Takoj se postavi 
vprašanje, kako proračun napol
niti, kje dobiti dovolj denarja. 
Prav gotovo bodo težave velike, 
čeprav je teoretično (na papirju) 
zaenkrat virov precej. Med njimi 
so: 

- davki in druge obvezne da
jatve (takse, prispevki) 

čine 
- vlaganje zasebnega kapitala 
- posojila, javna posojila in 

obveznice 
- zagotovljena sredstva drža

ve za prenesene naloge 
- dodatna sredstva države 

(država je po ustavi dolžna de
narno podpirati tiste občine, ki 
za izvajanje svoje, po zakonu do
ločene dejavnosti nimajo dovolj 
sredstev). 

Tako ima občina torej tudi 
pravico, da poseduje, pridobiva 
in upravlja premoženje vseh vrst. 

Glavni dohodki od premože
nja bodo predvsem dohodki od 
zakupnin in najemnin za oddana 
zemljišča in objekte v lasti obči
ne, dohodki od občinskih podje
tij, ustanov, javnih služb, dohod
ki od koncesij, od kapitalskih 
vlaganj, od vrednostnih pa
pirjev . . . 

Da bodo težave s financira
njem občin precejšnje, že zdaj 
dokazuje ministrstvo za finance. 
Ministrstvo namreč že nasprotuje 
nekaterim prej navedenim pred
logom za financiranje nove obči

ne, kakršne predlagajo tako stro
kovnjaki, avtorji delovne zasno
ve zakona o bodoči občini, kot 
tudi poslanci v skupščinskem od
boru za lokalno samoupravo. Mi 
nistrstvo se ne strinja, da bi bila 
lahko občina samostojna gospo
darska enota. Trdi namreč, da so 
občinske funkcije po svojem zna
čaju praviloma neprofitne in izra
žajo skupen, javni interes (in ne 
individualnih, podjetniških inte
resov). Tako je že med pripravo 
delovnega osnutka zakona prišlo 
do prvih bojev za denar med dr
žavno upravo in bodočo lokalno 
samoupravo. Da bo lokalna sa
mouprava brez denarja nemočna 
in se ne bo mogla upirati držav
nemu centralizmu, pa vemo vsi. 
Ker pa je treba zakon še obrav
navati in sprejeti v slovenski 
skupščini, kjer republiška vlada 
nima vedno vse prav, upam, da 
bomo obranili zdaj predvidene, 
za poslovanje bodoče občine 
ugodnejše možnosti zbiranja de
narnih sredstev in razpolaganja 
z njimi. 

BRANKO NOVAK 

Pripis: Moj članek Kako do novih ob
čin? (Kamniški občan 19. 12. 91) je 
tiskarski škrat tako zmaličil, da se 
bralcem v škratovem imenu in v ime
nu uredništva iskreno opravičujem 
- podpisani. 

DODATEK 
KMETIJSKI 
ZAKONODAJI 

KMETIJSKA GOZDARSKA ZBORNICA - SK/.-l.S se že 
od ustanovitve zavzema za ustanovitev Kmetijske gozdarske 
zbornice kot javno pravnega združenja kmetov, lastnikov kme
tijskih zemljišč, njihovih polnoletnih družinskih članov, zaposle
nih v kmetijstvu in v gozdarstvu in v kmetijski ter gozdarski 
stroki. Volitve članov zbornice morajo biti demokratične in 
izvedene na podlagi zakona o kmetijsko-gozdarski zbornici. 
Zbornica je kot javno pravno združenje predstavnik vseh pri
padnikov in zastopa njihove interese pri državi in nasproti 
drugim gospodarskim panogam. Organizira razvojno in sveto
valno službo, dopolnilno izobraževanje in v to vključuje stro
kovne institucije. Sporazum prevzema od države pristojnosti kot 
so pospeševanje kmetijstva in izvajanje dela državnih intervencij 
v kmetijstvu. SLS se zavzema, da bi bil zakon o kmetijsko-
gozdarski zbornici čimprej pripravljen in sprejet. Zavzemali se 
bomo za decentralizirano strukturo zbornice z območnimi ali 
regijskimi zbornicami in njihovimi izpostavami. 

ZAKON O GOZDOVIH - Zakon o gozdovih je prav tako 
del programa SKZ-LS od njene ustanovitve. Zapleti v zvezi 
s sprejemom zakona so predvsem zaradi pooblastil, ki jih zah
teva del gozdarskih strokovnjakov in ki bi pretirano omejila 
lastninsko pravico pri gospodarjenju z gozdom ter podražila 
javno gozdarsko službo. SLS se zavzema za dobro in strokovno 
gospodarjenje z gozdom, ki zagotavlja tudi javni interes in 
trajnost gozda in njegovih splošnih storitvenih funkcij. Zavzema 
pa se za tako demokratično zakonsko ureditev, ki bo omogočila, 
da zagotavljanje javnega interesa ne bo temeljilo le na omejitvah 
lastninske pravice, ampak predvsem na zavestnem varovanju 
gozda in strokovnem sodelovanju med lastnikom in strokovnja
kom v javni službi. Zavzemamo se za svetovalni in pospeševalni 
koncept javne službe in za restriktivno zakonodajo le do tistih 
lastnikov, ki kot slabi gospodarji ne bi varovali gozda kot javne 
dobrine. dr. FRANC ZAGOŽEN 

ELEKTROMAT-FRAMAT 
Kamnik, d.o.o. 
Trgovina z elektroinstalacijskim 
materialom, Kidr ičeva 64 
(za Korobačem) 
v a m 

po konkurenčnih cenah 
nudi elektro material, gospodinjske 
aparate, telefone po 4.650 SLT 
Do 10. marca pa vam nudi enkratno priložnost pri nakupu 
barvnih televizorjev NA TRI ČEKE, brez obresti, in sicer: 
BTV STAR 51 - 35.000 SLT 
BTV STAR 55 - 41.000 SLT 
VIDEOREKORDER - 41.000 SLT 
Pri takojšnjem plačilu pa dobite 10% popusta in žepni raču
nalnik. 
Informacije po telefonu 812-546. 

P R E D L O G 
S K L E P O V 
javne tribune o onesnaženosti zraka v Kamniku 

Po uvodnih besedah in 
ugotovitvah dr. Staneta Uha
na, predsednika občinske ko
misije za varstvo okolja, 
predstavnice Hidro meteoro
loškega zavoda RS Rozalije 
Ciglarjeve, podpredsednika 
slovenske skupščine Vaneta 
Gošnika in namestnika mini
stra za varstvo okolja mag. 
Mitja Brklja so se iz triurne 
razprave, v kateri je sodelo
valo 18 udeležencev tribune, 
oblikovali naslednji sklepi: 

1. Zaradi IV. stopnje 
onesnaženosti zraka v Kam
niku, ki traja že več let, mora 
občinska vlada tudi zaradi 
predpisov takoj pristopiti 
k izdelavi sanacijskega pro
grama in na podlagi predvi
denih ukrepov čimprej pričeti 
uresničevati vse predložene 
ukrepe. 

2. Sprejeti je treba občin
ski odlok o varstvu zraka na 
območju (mesta, občine) 
Kamnik in ptoučiti možnost 

skupnega ukrepanja z občino 
Domžale. 

3. Preučiti je treba mož
nost občinskega predpisa 
o (dodatnem) obdavčenju 
uporabnikov energentov z vi
sokim deležem žvepla. 

4. Ustanoviti ekološki 
sklad občine, katerega vir 
mora biti ekološki prispevek. 
Sredstva sklada se v ekolo-
ško-sanacijske in ekološko 
razvojne namene razdelijo na 
osnovi javnega razpisa. 

5. S finančno pomočjo Hi
drometeorološkega zavoda 
Slovenije realizirati nabavo 
postaje ANAS za stalne meri
tve onesnaženosti zraka in 
o stanju onesnaženosti zraka 
sproti obveščati javnost. Ka
dar pa je ta onesnaženost kri
tična, je treba uvesti zaščitne 
ukrepe. 

6. Izdelati kataster ones
naževalcev zraka. 

7. Predočiti (zdravstveni 
dom) škodljive posledice 

onesnaženosti zraka na 
zdravje občanov, posebej gle
de na (pre)veliko in še naraš
čajoče število obolenj otrok 
na dihalih. 

8. V okviru sistematične in 
celovite kontrole individual
nih kurilnih naprav organizi
rati svetovanje občanov, ob 
tem pa jim zagotoviti tudi fi
nančno pomoč pri predelavi 
neustreznih kurilnih naprav. 

9. Kot hitro dosegljivo 
ublažitev problema pospeše
vati toplotno izolacijo stano
vanjskih objektov in uporabo 
alternativnih virov energije 
(sončni kolektorji, toplotne 
črpalke). 

10. Srednja in dolgoročna 
rešitev je le v plinifikaciji ce
lotnega mestnega območja. 

11. Nosilec vseh naštetih 
nalog in usmeritev je Izvršni 
svet občine Kamnik. 

Organizator okrogle mize 
ZELENI KAMNIKA 

Z A P I S 
Zapis s sestanka o problemu raz
širitve osnovne šole Komenda-
Moste na Ministrstvu za šolstvo 
in šport Republike Slovenije pri 
svetovalcu ministra Milivoju La
puhu, ki je poudaril, da v Mostah 
ne bo potrebnih 7 novih učilnic. 
Iz sedanjega dokumenta - nave
dene vloge IS SO Kamnik, izha
ja, da je pisana pod pritiskom; 

jasnejša slika demografske 
strukture pa se pokaže ob vpo
gledu v študijo »Demografska 
geografska problematika osnov
nega šolstva v Komendi« avtorja 
dr. M . Žerovnika (v prilogi foto
kopija strani 7), kjer se vidi jasna 
podoba nesmisla, koliko otrok 
hodi mimo šole v bolj oddaljeno 
drugo šo lo . . . 

J. Ciraj je opozoril na zgodo
vinsko krivico, ki je bila narejena 
Komendi po drugi svetovni voj
ni, ko se je na prisiljen, umeten 
način skušalo zaobiti naravne za
konitosti. Prav te napake so pri
vedle do nepravilnosti, ki se vle
čejo (na plečih otrok) vse do da
našnjih dni. 

J. Ciraj je pokazal tudi arhiv
sko fotografijo požgane prejšnje 
velike komendske osemletke in 
opozoril na dejstvo, da ima Ko
menda večstoletno šolsko tradici
jo. Že 1760 je bil v Komendi nižji 
licej, kakršnih je bilo na takrat
nem Slovenskem le 12. 

Gospod Lapuh je komendsko 
situacijo primerjal s podobno di
lemo pomembnega slovenskega 
starega kulturnega in verskega 
središča Stična, ki ji je bila zaradi 

81.2. KARTODIAliRAM NASELIJ IH ŠTEVILO ; 
ŠOLOOBVEZNIH OTROK, KI UIVAJO V NJIH, , ' 
V ŠOLSKEM LETU 1990/91 
(oal i krosi Bt. uBcnoev v KS) 

izključno političnih izhodiš, proti 
vsem ekonomskim in naravnim 
razlogom, odvzeta gimnazija 
- nova pa postavljena na nesreč
no lokacijo, ki ni niti v Stični niti 
v Ivančni Gor i c i . . . 

Po mišljenju svetovalca mini
stra za šolstvo bi morali problem 
OŠ Komenda-Moste reševati ta
ko, da bi v Komendi imeli 16 
oddelkov, tj. po dve paralelki od 
I. do VIII. razreda. V Mostah pa 
naj bi bila po ena paralelka od I. 
do VIII. razreda, se pravi celovi
ta osemletka tudi v Mostah. 

Bolj smiselno in varno se zdi, 
da bi se nekaj učiteljev predmet
nega pouka lažje vozilo nekaj
krat tedensko v Komendo, kot 
pa 240 učencev vsakodnevno 
v - Moste. 

D MORAVSKI PRIKAZ ODDALJENOSTI KRAJEV DO OSNOVNE 
SOLE V KOMENDI (lovo) IH V MOSTAH (deauo) 

5000 , 

Svetovalec ministra pozna pro-
metno-varnostno situacijo OŠ 
v Mostah in pravi, da ima argu
mente, da bo zagovarjal na osno
vi najnovejših demografskih izra
čunov temelječo zamišljeno pro
jekcijo. 

To bi tudi pomenilo, da bi ob 
potrebnem povečanju in posodo
bitvi telovadnice v Mostah ter iz
graditvi ustrezne večje šole v Ko
mendi dolgoročno pravilno vtirili 
prihodnji razvoj. 

J. Ciraj je pripomnil, da bi mo
rale predvsem vse tri KS v na- I 
daljnjih prizadevanjih delati kon
struktivno, homogeno, uravnote
žena - predvsem v dobro otrok. 
Sicer se bo nadaljevala ustaljena 
tendenca, da denar venomer od
teka iz komendske fare, pouk se 
odvija v skoraj treh izmenah, ni 
niti spodobne telovadnice, kaj 
šele športne hale.. . 

Ing. Lapuh je na koncu pripo
ročil, naj strokovnjaki pred sa
mim začetkom izdelave investij-
ske zasnove opravijo konsultacije 
v Ministrstvu. 

JOŽEF CIRAJ, dipl. pol. 

P o p r a v e k 

; Vprejši^iiijSiiŠieviikii Kamniškega 

tA i -Ki SkNtt, Nudijo X $01}varnil 



Jc Bstkovitšk ves kuttttMM&kM Bm*ommx? 
S prihodom demokracije v naše domove je izginifo precej ovir, 

ki jih je v nas vsadila preteklost. Postali smo bolj svobodni, upamo 
si več povedati, storiti kaj, o čemer smo včasih le sanjali, saj se 
zavedamo, da nas po vsej verjetnosti ne bo nihče klical na odgo
vornost. In ker nam nova ustava daje neodtujljivo pravico do 
svobode gibanja, policaji pa morajo pri svojem delu spoštovati 
pravno zaščito, ki jo ima vsak posameznik, nekateri že s pridom 
izrabljajo »pravico močnejšega,« pa čeprav zanjo ni nobene 
potrebe in čeprav z njo koga prizadenejo. Ne mislim na telesne 
bolečine, te minejo, duševne pa ostanejo v človeku! 

Kaj me je spodbudilo k pisanju? Dve nasilniški zgodbi 
s podobno vsebino, ki sta se v zadnjih dneh zapisali na Bakovniku. 
V prvi se je mlada družina vračala z obiska pri sorodnikih, ko je 
njihov večerni sprehod nenadoma zmotila steklenica, ki se je 
razletela pred njihovimi nogami. Oče je miroljubno opozoril mla
deniče, ki so stali v bližini, naj tega ne počno, kar pa je bilo že 
preveč za užaljeno samoljubje, saj sta vsaj dva planila nanj, ga 
neusmiljeno pretepla in obrcala. Pomagal ni niti otroški jok niti 
ženini klici na pomoč. Fanta sta svoje delo opravila; Američani bi 
rekli - OK! 

Ogorčenje ljudi je bilo veliko, kljub temu da so na kraj dogajanja 
prišli tudi policisti, ki pa so na žalost lahko zapisali - le epilog. 
Ugotovili so, da sta K. M. in M. M. na ulici Matija Blejca brez 

razloga pretepla J. B. Storilca sta pred prihodom policistov z agre
sivnostjo že prenehala, poškodovanec pa je odšel domov, vendar 
je kasneje iskal zdravniško pomoč in bil z rešilnim vozilom odpe
ljan v ljubljanski UKC. Ambulantno so ga pregledali in še isto noč 
odpustili v domačo oskrbo, saj zdravniki k sreči niso odkrili hujših 
poškodb. 

Kljub temu bodo oba storilca kazensko ovadili za nasilniško 
obnašanje, saj je šlo za izredno drzno dejane. 

Ker pa so leteli očitki občanov tudi na policaje, češ da niso 
ustrezno ukrepali in storilce prepustili le roki »božje pravice,« je 
potrebno pojasniti nekaj podrobnosti iz zakona o KD in JRM. Oba 
storilca so kazensko ovadili za nasilniško obnašanje in napisali 
prijavo sodniku za prekrške zaradi vpitja na javnem kraju, niso pa 
imeli zakonskih pooblastil za njuno pridržanje. Po zakonu o prekr
ških namreč lahko policaji pridržijo storilca le, če nadaljuje s pre
krškom ali je utemeljeno pričakovati, da ga bo ponovno storil. Ker 
pa sta se fanta po njihovem prihodu povsem umirila, so sprožili le 
sodni postopek. 

Drugi primer, ki pa ga nismo uspeli dokumentirati, govori 
o pretepu dne 17. 2. v bližini šole na Bakovniku. Zaradi pomanjk
ljivih informacijah je možno, da je vest o poškodbah 17-letnega 
fanta izmišljena. Ni pa izmišljena vest o vlomu v OŠ Stranje niti 
o objestnem dejanju štirih mladoletnikov ali celo otrok, ki so 

v nočnih urah iz predrznosti poškodovali tujo lastnino na Vrhpo-
lju. Statistični podatki sicer govore, da je glede na lansko leto manj 
kršitev JRM, vendar so te precej bolj intenzivne. Zato pa je veliko 
več premoženjskih deliktov, tatvin in goljufij. Eden najbolj predrz
nih goljufov jo je že popihal iz našega mesta, saj so tla zanj postala 
prevroča. Po informacijah, ki smo jih dobili, je lastnik trgovinice 
s sadjem in zelenjavo Z. A.N. ogoljufal več znancev in prijateljev 
za vsoto, večjo kot 50.000 DEM. Policaji so ga, kljub temu da je 
izginil neznano kam, kazensko ovadili za vrsto KD, saj si je 
sposojal denar, za katerega je že vnaprej vedel, da ga ne bo vrnil. 

Kakšen epilog bi sodil na konec našega prispevka ? Prav spodbu
den ne more biti, saj sta zakona o KD in JRM iz davnih sedemde
setih let dajala policajem več pooblastil, kot jim jih zapisuje nova 
ustava. Da pa se morajo prav ti možje najbolj držati zakonov, pa je 
odveč pojasnjevati, saj odgovor na retorično vprašanje, kaj se 
zgodi s policaji, ki kršijo zakone ali prekoračijo svoja pooblastila, 
ni pretežak - najmanj suspenz! 

Zato za razna nasilniška obnašanja in druga kršenja JRM ne 
iščimo krivde pri njih, krivci so drugje. Morda je delček krivde tudi 
v nas, ki smo samo nemi in navidez nezainteresirani opazovalci. 
Ne bi pa nam bilo vseeno, če bi se vloge zamenjale, in mi ne bi bili 
več opazovalci. Pa kaj, ko pri nas še vedno največkrat velja: 
»Pomagaj si sam in Bog ti bo pomagal.« M A TIC ROMŠAK 

Zeleni 

Mala revolucija za embalažo 
Pred dnevi smo v Sloveniji, v Mariboru in Ljubljani, Zeleni Slove
nje gostili sekretarja ekološkega združenja Francije Rogerja de La 
'•randitra. Obravnavana tema je zadevala predvsem okolju prijaz
nejšo embalažo. 

Gost je najprej predstavil nji
hovo združenje, v katerega so 
Povezali strokovnjake, podatke, 
mformacije, ki temeljijo na razi
skavah s področja ekologije 
~ v Franciji in po svetu. 

Osnovni namen delovanja 
združenja je izraba že raziskane, 
razrešne ekološke problematike 
na določenih področjih. 

Tudi v Kamniku smo Zeleni že 
sklicali vse strokovne delavce, 
zlasti v podjetjih in šolah, ki de
lujejo (tudi) na področju varova
nja okolja. Posebno po sprejemu 
Zakona o varstvu okolja, v kate
rem je nekaj določil o bolje orga
niziranem delovanju strokovnja
kov in institucij, bomo morali še 
bolj smotrno in organizirano de
lati. 

Osnovna tema pogovora z La 
Grandierem je zadevala pogo
vor, kako zmanjšati količino em
balaže v razmerju z embaliranim 
«delkom (snovjo). V različnih 
državah so se problema lotili na 
različne načine. 
. V Nemčiji so npr. hoteli spre
jeti zakon, s katerim bi prepove
dali vsako nepovratno embalažo. 
Kmalu se je izkazalo, da je bil 
Pristop preveč radikalen in v ce-
•oti neizvedljiv. V Z D A so šli po 
Poti ekoanalize. Izdelali so vrsto 
ekobilanc, v katere so vključili 
razne parametre: življenjsko do-
D o embalaže, porabo osnovnih 
surovin in energije za njeno izde
lavo, energijo za uničenje, vpliv 
na onesnaženje okolja, zlasti na 

vodo in zrak, možnost reciklira
nja in še drugo. 

V Evropi je pred dvema leto
ma Švica prva sestavila tako eko-
bilanco za vso embalažo pri njih. 

Države v okviru Evropske go
spodarske skupnosti so se dogo
vorile, da bodo izdelale skupno 
ekobilanco, kar so poverile sed
mim evropskim univerzam, ki 
imajo v svojih programih tudi 
ekološke raziskave. 

Na Zahodu ugotavljajo, da po
stajajo podjetniki vse bolj občut
ljivi tudi na vpliv svojih izdelkov 
na okolje, predvsem zaradi spre
minjajočega se obveščanja po
trošnikov, kar vsekakor pred
stavlja nov vidik. Seveda ostaja 
ekonomski in tržni (marketing) 
vidik še vedno zelo pomemben. 
Povezavo vseh treh vidikov, za
dovoljivo rešeno za zahodni svet, 
iščejo tamkajšnji podjetniki tudi 
z izvozom umazane tehnologije 
- in izdelkov z embalažo, ki po 
letu 1993 pri njih ne bo več spre
jemljiva za njihov trg. 

V skladu z normativi Evropske 
skupnosti (bela knjiga) bodo 
predvidoma še v prvi polovici le
ta 1992 ministri dvanajsterice 
sprejeli dokument o embalaži, ki 
bo zanje začel veljati z obvez
nostjo od leta 1993 dalje. Spričo 
predvidenega vse tesnejšega po
vezovanja Slovenije z Zahodno 
Evropo, je prav, da se seznanimo 
z glavnimi značilnostmi doku
menta. 

Odpadna embalaža naj bi bila 
v prihodnje izvzeta iz tokov od
padne embalaže!? 

To se bo doseglo tako, da bo 
vsakršna embalaža morala zado
stiti enemu od štirih pogojev: 
1. embalaža je povratna (stekle
nice, npr.), 

2. embalažo je moč reciklirati 
(papir, npr.), 

3. embalažo kompostiramo 
(organske snovi), 

4. embalažo sežigamo (tudi 
nov vir energije). 

Pripravljeno je posebno ozna
čevanje embalaže, ki bo z grafič
nimi znaki kazalo tako vrsto em
balaže kot način njenega uni
čenja. 

• Vsaka povratna embalaža 
postane po določeni dobi upora
be počasi neuporabna in s tem 
nepovratna. Zato bo morala tudi 
povratna embalaža v zadnji fazi 
zadostiti enemu od naslednjih 
treh pogojev. 

• Pri recikliranju mora emba
laža zadovoljiti načelo, da je ka
kovost recikliranega materiala 
enaka kakovosti prvotnega mate
riala. 

• Pri kompostiranju se upo
števa biološka razgradljivost in 
seve koristnost razgradljive ma
terije za nadaljnjo uporabo. 

• Pri sežiganju ne gre zgolj za 
uničenje embalaže, ampak v še 
večji meri za pridobivanje dodat
nega energetskega vira. Določe
na sta dva normativa, in sicer 
najmanjša količina energije, ki 
jo mora dati sežgana snov emba
laže, in najvišji dovoljeni odsto
tek ostanka (pepela) sežgane 
snovi. Poleg tega mora energet

ski iztržek pokriti tudi stroške 
zbiranja odpadne in sežgane em
balaže. Samoumevno je, da oko
lju neprijazno ali celo nevarno 
sežiganje (dioksini npr.) ne pride 
v poštev. 

Dosedanje raziskave, ki so jih 
opravili strokovnjaki razvitega 
sveta, so dale presenetljive iz
sledke. Potrošniki so namreč me
nili, da je okolju najbolj prijazna 
embalaža iz stekla in papirja, naj
manj pa iz plastike. Ekobilance 
pa so na podlagi prej omenjenih 
parametrov pokazale, da je de
jansko stanje prav obratno. Reci-
klaža stekla je draga, teža pa ve
lika v primerjavi z embalirano 
snovjo. Plastika pa poleg majhne 
teže daje zadovoljive rezultate 
pri sežiganju (v zaprtem siste
mu), zlasti kot nadomestni vir 
energije. 

Gospod Roger de La Grandier 
je kot dokaz navedel svetovno 
znano švicarsko čokolado, ki je 
ne zavijajo več v alufilijo (neza
dostna razgradljivost), ampak 
v tanek ovitek iz polipropilena. 
V Kamniku smo ob priliki obiska 
Komisije za varstvo okolja v ETI 
precej časa posvetili prav emba
laži. Kot primer navajamo mož
nosti zlasti za smotrnejšo izrabo 
steklene embalaže in veliko mož
nost kompostiranja. Tudi v ETI 
so med drugim že ugotovili, da je 
postalo za transportiranje (spet) 
primernejše plastično embalira-
nje njihovih kozarcev namesto 
kartonske embalaže. 

Še malo pa bodo izvozniki tudi 
pri nas, že zaradi zahodnoevrop
skih predpisov, morali najprej 
preučiti, potem pa tudi upošteva
ti novosti, ki jih uveljavlja razviti 
svet na področju okolju prijaz
nejše embalaže. 

STANE UHAN 

V spomin 

Dr. Drago Blatnik 
Ob izteku starega leta smo se 

na kamniških Žalah v krogu so
rodnikov in prijateljev poslovili 
od dr. Draga Blatnika 
(1926-1991), kije skoraj vse živ
ljenje preživel v našem mestu. 

Njegova mladost je bila pove
zana s prelomnim časom 11. sve
tovne vojne in nemške okupacije 
naših krajev. 

Že leta 1942 se je pridružil 
v Kamniku mladinskemu narod
noosvobodilnemu boju in kasneje 
kot partizan Igor v kamniškem 
okrožju mnogim ostal v trajnem 
spominu. Čas stisk in nečloveških 
naporov je zaznamoval tudi nje
ga, predvsem zelo huda zima 
1944/45je bila zanj skoraj usodna, 
saj je hudo zbolel. 

Po osvoboditvi je kljub bolezni 
končal gimnazijo in se odločil za 
študij biologije. Kot biolog je ne
kaj časa poučeval v Kamniku in 
Lukovici, nato pa se je kot asi
stent zaposlil na Medicinski fakul
teti v Ljubljani in v novoustanov
ljenem virusnem laboratoriju 
Centralnega higienskega zavoda. 

Vse od leta 1960 se je ukvarjal 
s preučevanjem celice človeškega 
organizma, predvsem z njeno se
stavino kromosomom. Bil je eden 
pionirjev HUMANE GENETI
KE pri nas in s tega področja je na 

Medicinski fakulteti v Ljubljani 
obranil tudi doktorsko dizerta-
cijo. 

Vedno molčeč je le redko pri
povedoval o uspehih pri svojem 
znanstvenoraziskovalnem delu in 
predavanjih na številnih medna
rodnih simpozijih. 

Ob njegovem preranem grobu 
ni bilo izrečenih besed slovesa. 
Soborci smo se z zastavo neodvis
ne Slovenije simbolično poslovili 
od partizana Igorja. 

Zaradi svojega dela in skrom
nosti nam bo stal v trajnem in 
spoštljivem spominu. 

DANILO CERKVENIK 

Še enkrat Sizif o Sizifu 
Kakor v članku Sizif o Sizifu pravite, da niste bili imenovani imensko, tako 

se tokrat direktno obračam na vas, gospod Damjan Gladek. In kakor ste hoteli 
utišati gospo Skamnovo, s tem, da ima vso možnost poskusiti se na T V sama, 
tako imate verjetno tudi zame podoben odgovor. Vendar če z gospo Skam
novo ločiva dobro glasbo od slabe, še ne pomeni, da morava zato biti 
skladateljici. V i pa se za »skladatelja« naravnost silite in mi moramo poslušati 
»slabo glasbo«, čeprav je zastonj, boste rekli. 

Zelo cenim trud privatne T V I M P U L Z , ker smatram, da je napredek in je 
za Kamnik izrednega pomena. Razumela sem začetne težave oddajanja, 
vendar imate že toliko prakse, da bi »vaja že morala iz vas narediti mojstra«. 
Predvsem pa bi se morali navaditi puščati svojo veliko dozo cinizma doma, 
prav tako načina »najboljša obramba je napad«. To absolutno ne sodi v tako 
resne oddaje, kot SIZIF, glede na izbrane teme, želi biti. Lotevate se najbolj 
perečih tem v občini. Tokrat mislim na oddajo o problemu turizma in na 
odstop ministra za obrt in turizem gospoda Toneta Steleta. 

Ne rečem, da črna gradnja na bazenu ni pomembna ali problem lovstva, 
vendar ste za vsako oddajo oz. poročanje porabili po dve uri in več, za tako 
pomembno »prednostno panogo v Kamniku« (večkrat javno rečene in pisane 
besede vrlih občinskih mož in žena) pa le borih 15 minut. 

Gospod minister je v svoji odstopni izjavi navedel vzroke svojega odstopa in 
vsi, ki problem turizma poznamo, razumemo, da je upravičen. Zakaj je do 
vseh teh vzrokov prišlo, pa mislim, da jc bila idealna prilika in skrajni čas, da 
bi jih vi, kot voditelj take oddaje, temeljito raziskali in javno razgalili. Osebe, 
ki so pravzaprav glavni dejavniki in odgovorni v tem našem klavrnem turizmu, 
pa sploh niso bile udeležene na okrogli mizi (to omenja tudi članek s podpisom 
F. S. v št. 21. 05. 15. 91) 

Vsi Kamničani verjetno ne poznajo ozadja kamniškega turizma, a vse 
predobro vidijo, da ga ni. Vse predobro vidijo zanemarjeno mesto. (Zaprti 
lokali; bivši Zlatarstvo Banič, Podgoršek, T A Golfturist, Rondo, trgovina Pri 
Petku, hotel Malograjski dvor, hotel Planinka - mimogrede, še vedno je 
napis...) Vse predobro Kamničani vedo, da se za kakršnokoli informacijo ne 
morejo nikamor obrniti, oni, ki Kamnik poznajo, kaj šele kdo, ki je v Kam
niku tujec. 

In vsakokrat, ko se izpostavi problem turizma v Kamniku, se pojavi kdo 
s prepisanimi študijami in programom. Tone papirja smo že porabili za vedno 
»nove-stare« programe. In ko se pojavi kdo, ki je pripravljen program tudi 
realizirati, mu prično metati pod noge polena z neko zahrbtno igro. Najbolj 
potrebne pomoči pa ne dobi od izvršnega sveta (ki je, mimogrede, program 
i^celoti podprl in tudi že odobril sredstva za izvedbo le-tega). Vsa zadeva po 
letu in pol preprosto zvodeni. Stanje danes je tako slabše, kot pred desetimi 
leti ali več. Če nam je že v preteklosti »odpeljal prenekateri vlak«, zakaj smo 
spustili najpomembnejšega, sedaj ko so oči vsega sveta uprte v Slovenijo. Leto 
in pol smo porabili za delo »zaradi dela samega« in kljub priznanju Slovenije je 
Kamnik še vedno samo majhna pikica na zemljevidu. 

Kamničani vidimo naše mesto v prihodnosti le kot turistično, prijetno staro 
mesto. Industrija je pomembna, a naravnih lepot in kulturno-zgodovinskih 
znamenitosti imamo več. Izpostavimo jih s profesionalnim pristopom (gospa 
Bojana Repovž iz Kompasa v že omenjenem članku). Dosti manjša mesta so 
prišla do teh zaključkov in jih uporabila, le Kamnik, ne vem zakaj, ne more 
s svojim napredkom nikamor. 

Javno vas torej, gospod Gladek, izzivam, da se problema kamniškega 
turizma temeljito lotite in ga razkrijete. Dovolj je opravičevanj zaradi amater-
stva, lepih govorov in programov... in prosim, ne zaključite več oddaje s: 
»Izvršnemu svetu želim več sreče pri naslednjem ministru!« Minister ni kriv. 
S tem ste užalili njega in vse, ki smo z njim delali. Ponavljam, minister ni kriv, 
krivca ali krivce boste poiskali vi?!? Esma Rakovič, delavka 



Naš obisk 

Alojz Berlec -
slikar in človek 
Zdi se mi, da naslov povsem pravilno odseva naravo akademskega 
slikarja in likovnega pedagoga Alojza Berleca, ki med nami živi tiho 
življenje, je srečen v krogu svoje družine in umetnosti, ki ji je 
posvetil velik del svojega življenja. 

Najin pogovor mi je odkril, da 
mu materialne dobrine in življe
nje v blaginji ne pomenijo najviš
je sreče in da si ne želi drugega 
kot miru, zdravja in svetlega pro
stornega ateljeja, v katerem bo 
v polni meri spet zaživela njego
va ustvarjalnost. Slikar Berlec je 
predan igri barv, kar dokazuje 
v svojih tihožitjih, ki so študije 
različno, a preprosto aranžiranih 
sadežev in predmetov iz vsakda
njega potrošniškega sveta. 

Slikanja krajine, kjer prevla
dujejo predvsem domači kamni
ški motivi, se loteva na svojsten 
način. Kamniške Alpe, pa tudi 
Mali ter Stari grad na njegovih 
slikah zaživijo v barvah, ki jih 
smiselno razporedi po platnu. Je 
realist, saj so njegove slike plo
skovno usklajene, a se kljub te
mu slikanja loteva svobodno in 
brez zadržkov. Tako nastajajo 
nasprotja med ostrimi, barvno 
zadržanimi predmeti, in tistimi, 
ki so zaživeli v vsej barvitosti. 

Z osnovami slikarstva sta vas 
seznanila Kamničana, tako rekoč 
Mekinjčana. Kaj pa na Akade
miji, kdo vam je pomagal graditi 
vaš slog; ali so se v vaše slikanje 
kdaj tudi nehote prikradle pote
ze vaših profesorjev? 

- Ne bom rekel, da moji pro
fesorji name niso naredili velike
ga vtisa, nisem pa si izbral vzor
nika. Morda tudi zaradi tega, ker 
je bil moj profesor za slikanje že 
pokojni Maksim Sedej, ki ni prav 
pogosto prihajal na predavanja. 
Lahko pa rečem, da sem iskal 
svoj pravi »jaz« s pomočjo Bo
gdana Borčiča, ki me je tudi 
predlagal za Prešernovo nagrado 
za študente, ki sem jo prejel leta 
1972 za risbe pri Malem aktu. 
Bolj značilni pa so bili študenti, 
ki so študirali pri slikarjih Berni-
ku in Stupici, saj sta imela na 
svoje varovance ogromen vpliv. 
In prav zaradi tega smo jim nade
li zelo prikladne nazive »Bernič-

Kaj pa menite o slikarjih, ki so 
že uspeli in sedaj to svojo uspeš
nost poskušajo čim bolje in čim 
hitreje vnovčiti, tudi z reproduci
ranjem svojih slik? 

- Če so dosegli takšno stopnjo 
kvalitete, da lahko reproducirajo 
in da ljudje njihov umetnine 
kljub temu sproti kupujejo, po
tem je to nekakšen tržni višek, ki 
se ga da doseči. In če umetnik 
razčisti sam s seboj, v čem je cilj 
njegovega dela in po čem se meri 
uspešnost, potem je to izključno 
njegova stvar. Vse prepogosto 
namreč pozabljamo, da umetnik 
v umetnino ne vloži le tistih ne
kaj ur dela, ampak tudi del življe
nja, ki ga je vložil v njeno izdela
vo. V tem primeru se ne prodaja 
tehnični izdelek, ampak znanje. 

Kaj pa slikanje po naročilu? 
So takšne slike lahko pravi odraz 
umetnikove duše? 

- Če sklepam po sebi, je od
govor - ne. Slikanje po naročilu 
je spet povezano z ekonomskim 
interesom, ki s samo ustvarjal
nostjo nima dosti skupnega. Če 
slikaš ob času, ki si ga nisi sam 
izbral, če motiv ni »zapeljal« te
be, ampak ti poskušaš njega, po
tem je to podobno, kot če bi na 
ulici srečal pesnika in mu dejal: 
»Spesni mi, no, v eni uri pesem 
o zrelih jagodah!« In tak posto
pek me bolj kot na umetnost spo
minja na obrtniško izdelavo. 

Je pa v trenutni ekonomski si
tuaciji kar pogosto tudi slikanje 
po naročilu, čeprav med slikarji 
to ni stalna praksa, ampak bolj 
izjema, ki potrjuje pravilo. Sam 
hodim v službo, saj ne želim biti 
odvisen od naročil, ampak lahko 
slikam neodvisno. 

In kakšen je slovenski trg za 
umetnike. Je dovolj močan, da 
akumulira, kar mu ponudijo? 

- Ne, trg je premajhen, nas pa 
preveč ali drugače, konkurenca 
je prevelika, prostor pa zasičen 
z bolj in manj kvalitetnimi izdel
ki. Po drugi strani pa še nismo 
vzeli lekcije, ki pravi, da se spla
ča vlagati kapital tudi v umet
nost. 

Kaj vam pomenijo vaše slike; 
ali se težko ločite od njih? 

- Gotovo sem čustveno nave
zan nanje, še posebej na tiste, 
v katerih sem raziskoval nove l i
kovne probleme in jih morda tu
di uspešno rešil, in pa na tiste, ki 
dokumentirajo mojo slikarsko 
pot. 

Ker urejate novo hišo na Vrh-
polju, si bom dovolil še eno, bolj 
osebno vprašanje. Boste imeli 
doma galerijo? Slike katerega 
kamniškega slikarja bi v njej na
šle svoj prostor? 

Oba z ženo, še posebej pa 
hčerka, že komaj čakamo, da se 
iz tesnega stanovanja preselimo 
v večjo hišo, v kateri bom imel 
poleg ateljeja tudi manjšo galeri
jo. Če pogledam kamniško sli
karsko sceno in iz nje izpustim 
slikarje, ki so sicer Kamničani, 
vendar v njem ne živijo, bi v gale
rijo obesil slike Dušana Lipovca. 

MATIC ROMŠAK 

Ženski pevski zbor Solidarnost Kamnik pod vodstvom Olge 
Štele. (Foto: Vido Repanšek) 

Koncerta v Smarci 
in Mekinjah 

Počastitev kulturnega praznika je imela letos še večjo vred
nost, saj smo ga prvič praznovali v samostojni državi Sloveniji. 

V Kulturnem domu v Šmarcije prijeten program, ob sodelo
vanju članov sveta KS Šmarca in gasilcev, organizirala Ivica 
Ropaš, zato ni naključje, da je v goste povabila pevce in pevke 
Solidarnosti. Recital Prešernove poezije so izvajali mladinci in 
pionirji iz Šmarce. Prijetno je bilo prisluhniti pevcem Solidar
nosti, ko so med recitalom ob umetnem soju lune za odrom 
zapeli pesem Luna sije... Recital sta s pesmijo Od železne 
ceste zaključiLa Andrej Ropaš in Milena Koželj. Nato so 
nastopili pevci in pevke Solidarnosti s priložnostnim pro
gramom. 

V soboto, 15. februarja, je z istim namenom potekal koncert 
v Domu KS in TVD Partizan v Mekinjah. Sodelovale so pevke 
Solidarnosti in pevci pevskega zbora »Janez Čebulj« iz 
Komende. Pistelj Ivan Sivec je predstavil svojo knjigo In večno 
bodo cvetele lipe. Program sta povezovala Jana Svetec in 
Darko Mavsar. Prireditev so organizirali člani sveta KS, mla
dinci in požrtvovalna »animatorka« Zdenka Petek. V mestnih 
karjevnih skupnostih podobne zagnanosti ne zasledimo. 

VERA MEJAČ 

Počitniške diagonale 

Prigode kranjskega Janeza 

Naj se slikar Alojz Berlec pred
stavi še sam: 

- Rodil sem se v Ljubljani leta 
1949, osnovno šolo končal 
v Kamniku, Šolo za oblikovanje 
pa v Ljubljani. Ker me je umet
nost vabila že od nekdaj, še pose
bej risanje, sem se odločil za na
daljevanje študija na Akademiji 
za likovno umetnost. Pomemben 
delež pri tej moji odločitvi imata 
tudi dva Kamničana, oba aka
demska slikarja, in sicer Aladin 
Lanc, ki je odkril moj talent že 
v sedmem razredu osnovne šole, 
in Tone Žnidaršič, ki je bil tudi 
moj profesor na srednji šoli. Sez
nanila pa sva se že prej, saj sem 
ga že v osnovni šoli često obisko
val in po njegovih nasvetih delal 
svoje prve resnejše likovne vaje. 
Znanje o slikarstvu, ki sem ga 
osvojil pri gospodu Žnidaršiču, 
mi je pomagalo tudi na sprejem
nih izpitih in kasnejšem študiju 
na Akademiji. Diplomiral sem 
leta 1974 in od takrat se moje 
življenje vrti v glavnem okrog 
Kamnika. V njem sem si ustvaril 
družino in dom, našel službo na 
OŠ Toma Brejca, v njegovi oko
lici pa lahko zadovoljim tudi svo
ja slikarska hotenja. 

Kakšni spomini vas vežejo na 
študentsko življenje in katerih 
sošolcev se radi spominjate? 

- Kar se družabnega življenja 
tiče, bi omenil obilico spoznav
nih večerov med študenti različ
nih, pa tudi znotraj istih letnikov, 
med sošolci pa sta zaradi svoj
stvenih karakternih potez neka
ko izstopala že pokojni Bard 
Iucundus in Junoš Miklavc. 
Omenil bi še dva, in sicer Borka 
Tepino in Janka Testena, s kate
rima sem na skupinskih razsta
vah tudi večkrat razstavljal. 

ki« in »Stupički.« Nekaterim je 
to koristilo, spet drugi pa so opo
našali le zunanji videz in niso do
jeli prave globine njunih slik. 

Preseliva se k vašim slikam. 
Največ slikate v oljni tehniki, 
znane so tudi vaše grafike, manj 
pa akvareli in tempere. 

- Najraje slikam z oljnimi bar
vami na platno, saj lahko v vsaki 
različni postavitvi istih predme
tov (tihožitje) najdem nov barvni 
in oblikovni problem, ki ga po
tem poskušam slikarsko rešiti. 
Tako so nastala moja tihožitja, 
na katerih prevladuje en barvni 
ton; Rdeče pa Modro tihožitje in 
podobno. 

Igro barv sem v zadnjih letih 
prenesel tudi »v svoje« krajine. 
Lotevam se predvsem slikanja 
gorskega sveta v okolici Kamni
ka, saj me široke ploskve Kamni
ških Alp , ki se prepletajo v ra
zličnih manj kontrastnih tonih, in 
žive barvne ploskve, ki jih naj
dem na nebu, v dolinah in kotli
nah, vedno znova spodbude 
k ustvarjanju. 

Lahko rečem, da slikate barv
no različne, a dokaj simetrične 
ploskve, ki dajejo krajinam pri
dih urejenosti, a tudi naravne 
divjosti in neznanosti, ki se zrcali 
v temnejših tonih slik. Te značil
nosti gre opaziti tudi na delih iz 
vašega zgodnejšega obdobja? 

- Res je; že kot študent sem se 
loteval slikanja klasičnih tihoži
tij, ki so bila v glavnem študije 
vidnih razmerij in odnosa med 
sadeži ter predmeti potrošniške
ga sveta. Zgornje značilnosti sem 
prenesel tudi v slikanje človeške 
lutke, ki sem jo podredil likovni 
logiki barvne ploskve. 

Vožnja skozi Južno Tirolsko, 
ki je dvojezično italijansko-nem-
ško področje, bi bila prijetno do
živetje, če se ne bi v bližini Bo-
zen-Brixna ves promet ustavil in 
se nato po polžje pomikal kakš
nih sedem, osem kilometrov. 
Vzrok pa je bil dokaj preprost: 
zemeljski udor. Kako sva se od
dahnila, ko sva začela brzeti pro
ti prelazu Brcnner in sva bila ven 
iz sončne pripeke! Bližal se je 
prelep gorski svet z zasneženimi 
vrhovi, gozdovi, še posebej pa 
Innsbruck. Na prelaz Brenner 
sva hitela po stari cesti, vendar je 
bila ta dokaj široka, lepo spelja
na in prav gotovo veliko bolj za
nimiva kot prenapolnjena sodob
na avtomobilska cesta. Ta 1370 
metrov visok prelaz je najnižji 
prelaz med Avstrijo in Italijo, 
hkrati pa najugodnejše cestna 
povezava med evropskim Seve
rom in Jugom. Čezenj pelje tudi 
železnica. Nič čudnega, da po av-
tocesti hrumijo težko naloženi 
tovornjaki drug za drugim in da 
se cesta dobesedno trese pod vso 
to premikajočo se pločevinasto 
gmoto. 

Ob ponovnem prehodu meje 
nisva imela težav. Vesela sva hi
tela navzdol proti Innsbrucku, 
prestolnici avstrijske zvezne de
žele Tirolske. Sin je začel nego
dovati, zakaj se ne peljeva po 
avtomobilski cesti, pa sem mu 
dejal, da je tako vseeno, ali pri
deva v Innsbruck pol ure prej ali 
kasneje. Ko sem imel že dovolj 
njegovega jadikovanja in nostal
gije po sodobni cesti (mladini je 
res le za dirkanje), sem pred 
Innsbruckom zapeljal na štiripa-
sovnico in se peljal čez znameniti 
»Europabriicke« (Evropski 
most), ne da bi vedel za to. Za ta 
užitek in tistih nekaj ušivih kilo
metrov sem moral plačati 130 ši
lingov, kar pomeni, da je bilo 
vseeno, če bi se na sodobno avto
mobilsko cesto zapeljai že na 
Brennerju. Evropski most je res 
čudež gradbene tehnike, vendar 
ga težki tovornjaki tako stresajo, 
da ga morajo skoraj nenehno po
pravljati kot tudi avtocesto proti 
Brennerju. Njegovo dolžino, glo
bino in tresljaje pod tovornjaki 
sva s Klemenom še posebno ob
čutila, ko sva se s članicami inns-

bruške mirovne sekcije medna
rodnega katoliškega mirovnega 
gibanja Pax Christi podala če
zenj. Kar olajšanje me je zajelo, 
ko je bilo to čudo napredka in 
tehnike za nami. 

Kdor vpraša, mu bo 
odgovorjeno! 

Ko sva se pripeljala v Inns
bruck, sva v središču mesta ob
stala z naslovom družine N . v ro
kah. Ker sem se ravnal po starem 
kranjskem reku: »Kdor jezika 
špara, kruha strada,« sem se 
kmalu znašel v pravi ulici. 

Pri družini N . sva našla zares 
gostoljuben dom. Ker imata za
konca Irma, doktorica germani
stike, in Franz, doktor biologije, 
pet otrok, jima ni bilo težko po
skrbeti tudi za naju. Veselili smo 
se ponovnega srečanja, zlasti še 
po kratkotrajni vojni, ki smo jo 
preživeli v Sloveniji. Vsi člani 
družine so pokazali veliko soli
darnost do nas Slovencev in za
skrbljenost, kako bo z nami v pri
hodnosti. Vprašanja so kar deže
vala in rad sem povedal, kar sem 
čutil, da moram povedati. Sicer 
pa so kar dobro obveščeni o do
godkih pri nas. Tudi zaradi tega, 
ker so avstrijski časopisi in televi
zija namenjali veliko pozornosti 
dogodkom v Sloveniji. 

Še isti večer smo obiskali prijaz
na staro mesto Hali, le osem kilo
metrov oddaljeno od lnnsbrucka. 
To mesto jc bilo nekdaj zelo znano 
po pridobivanju kamene soli, zato 
se je tudi močno razcvetelo, njegovi 
meščani po obogateli. Tudi danes 
še kaže sledove svoje zgodovinske 
pomembnosti, kar je videti na 
izredno lepo obnovljenih starih 
mestnih hišah, cerkvah in drugih 
mestnih zgradbah. Obisk mesta in 
njegov ogled se je res splačal, ker je 
ob večerih bližnji Innsbruck pre
poln turistov. Škoda pa bi bilo tudi 
zamuditi takšen dragoceni biser, 
kot je to mesto. 

Drugi dan obiska v Innsbrucku 
smo namenili mestu samemu. Za 
vodiča se je ponudil dr. Franz sam. 
Kaj boljšega kot domačina pa si res 
ne moreš želeti. Mesto Innsbruck, 
nekoč so ga poskušali sloveniti Ino-
most, kot Miinchcn Monakovo ali 
Salzburg Solnograd, je bilo poselje
no že v bronasti dobi, kar priča 

o njegovi zgodnji obljudenosti, sle
dove pa so tu pustili tudi Iliri in 
Rimljani. Rimljani so naselbini ob 
reki Inn pravili Veldidena. Gospo
darsko se je začelo razcvetati, ko jc 
leta 1363 prišlo pod vzporedno lini
jo Habsburžanov, leta 1420 pa jc 
postalo glavno mesto Tirolske. Za 
časa cesarja Maximiliana I. je bila 
v njem cesarska rezidenca, bila pa 
je tudi središče umetnosti ter kultu
re. V njem je večkrat prebivala ce
sarica Marija Terezija, ki je cesar
ski dvorec spremenila v pravo re
prezentančno hišo. Poseben sloves 
so temu mestu v novejšem času pri
nesle zimske olimpijske igre leta 
1964 in 1976. 

Svoj obisk v tirolski prestolnici 
smo začeli na mestne obrobju 
v Wiltnu, kjer smo najprej obiskali 
najlepšo tirolsko cerkev Naše ljube 
gospe pod štirimi stebri, zgrajeno 
v rokoko slogu. V starem delu me
sta mi je najbolj ugajala slikovita 
ulica Marije Terezije z lepo obnov
ljenimi hišami iz 17. in 18. stoletja. 
Da bi dobili še bolj celostni vtis 
o mestu, smo se povzpeli na 57 
metrov visoki mestni stop stare got
ske mestne hiše; uživali smo čudo
vit pogled na mesto in njegovo oko
lico. 

Za Klemena so izbrali obisk 
v alpskem živalskem vrtu, kjer smo 
si ogledali živali, ki živijo v alpskem 
svetu. Je zelo lepo urejen in si ga je 
res vredno ogledati. V njem živijo 
tudi nekatere živali, ki so na Tirol
skem že izumrle. 

J. P. 
(se nadaljuje) 

m TRGOVINA 
Z MODNIMI 
TKANINAMI 
Fužine 6, Kamnik 
(naspro t i D i s k o n t a K o č n a ) 

Tel. 832-994 
Visoko modo ustvarjamo le z visoko 
modnimi tkaninami. 

Od 3. marca dalje tudi 

MODNO SVETOVANJE 
in ŠIVANJE 
vsak torek od 9. do 11. ure in četrtek 
od 16. do 18. ure 

Odprto od 8. do 19. in ob sobotah od 8. do 13. ure. 

ZAPOSLIMO HONORARNE SODELAVCE ZA DO
STAVO PIZZ, Z PRIMERNIM LASTNIM PREVO
ZOM (R-4 ipd.) ZA PODROČJE KAMNIKA Z OKO
LICO. 
MELITA bar, Kamnik 
Steletova 25, tel. 812-505 



Ljudski običaji 

PUST SE POSLAVLJA 
Predpustni čas je poseben čas v letu. Svojčas je bilo šemljenja 
obilo, danes pa se šemske dediščine držijo le še nekateri kraji 
(Markovci, Cerkno, Kostanjevica na Krki, brkinske vasi...). 
Stari šemski liki (Korant, lavfarji, škoromati...) in znane 
vaške seme v podobi živali (košuta, kamela...) močno izgi
njajo. 

Iz davne preteklosti je razšir
jena vera, da obisk šem prinaša 
srečo in dobro letino, zato jih je 
treba obdarovati. Staro pravilo 
je bilo tudi, da se smejo šemiti 
samo moški, predvsem fantje. 
Splošno pa je veljalo, da šeme 
nastopajo vedno v skupini, na
vadno v obhodu, nič ne govori
jo, venomer tečejo ali poskaku
jejo, plešejo »za debelo repo«, 
uganjajo trušč, mažejo s sajami 
in s pepelom, močijo z vodo, 
kaj izmaknejo, izpostavljajo 
posmehu napake v srenji... 

Pustovanje izhaja iz starega 
poganskega praznika, ki se je 
vsaj v nekaterih sestavinah 
ohranil vse do današnjih dni. 
Ljudje naj bi.se šemili menda 
zato, ker so menili, da se v na-
šemljencu naseli duh rajnega 
prednika. Šeme sprva niso bile 
smešne, nasprotno, človek si je 
pred nevidnega duha upal sto
piti le v grozljivi preobleki. 
Kasneje so se v šemski opravi 
bolj približali duhovom, ki živi
jo v naravi in ji gospodujejo. 
Semljenje je kot splošno člove
ška posebnost še danes razširje
no po vsem svetu, ne glede na 
stopnjo omike. Stara vera se je 
razkrojila in šeme so postale 
smešne. Na Slovenskem so 
ostale šeme, ki predstavljajo 
duhove rodovitnosti in rasti, 
edinole v Bohinju. 

Pustu je krščanstvo najmanj 
spremenilo podobo. Naš pust 
zelo spominja na antični pogan
ski praznik »Liberalia«, ki so 
ga obhajali stari Rimljani in 
Grki v zgodnji pomladi na čast 
bogu vinske trte. Praznovali so 
hrupno z maskami in razuzda
nim veseljačenjem, kajti to je 
bil praznik pozdravljanja vigre-
01. Pod rimskim imperijem se 
je to razigrano dogajanje razši
rilo tudi v naše kraje. Na da

našnjem ozemlju med Savinjo, 
Sotlo in Savo, pa tja do južnih 
obronkov Pohorja je doma 
»cervula«, košuta, ki je naša 
najstarejša znana šema, ki sega 
v keltske čase. Danes le še red
kokdaj predstavlja »košuto«, 
največkrat je podobna konju ali 
kameli. Slovenija je glede šem-
skih tipov prava »Evropa v ma
lem«, saj pozna poleg živalskih 
šem (konj, kamela, ruša, med
ved, krava, picek, gos, pete
lin), ki sodijo med najstarejše, 
tudi šeme, ki kažejo človeško 
podobo (ta star in ta stara, divji 
mož, cunder...). Poznejši kar
neval je prinesel novodobne še
me satiričnega tipa (cigan, dim
nikar . . .) ali fantazijska znača
ja. Med zelo stare pa štejemo 
posebne skupine šem po neka
terih krajih, med njimi so bo
hinjski otepovci, cerkljanski 
lavfarji, brkinski škoromati, za-
hodnoslovenski pustje, mačko-

re z Banjške planote, mozirski 
ofirarji... 

Izročilo tudi zahteva, da po
membne dneve in praznike člo
vek slavi tudi s posebno in obil
no jedačo in pijačo. Božanstvu 
je bilo potrebno dati, kar je od 
njega terjalo, sam pa si je prav 
tako privoščil, kar je človeški 
naravi prijalo. O pustu mora 
biti vsakdo sit, človek in živina. 
Na mizi ne sme manjkati svini-
ne in z njo mnogo mastnega 
peciva: ajdova potica, špehov-
ka in ocvirkovica pa krofi in 
flancati... 

Že med vojskama se je 
v Kamniku na Glavnem trgu 
odvijal program pustnih norčij 
z zabavnimi in satiričnimi pri
zori. Kamničani so že takrat na 
pustno soboto in pustni torek 
prirejali maškarado. Po Češnji-
cah v Tuhinjski dolini sta ves 
čas hodila »mož« in »žena«, ki 
je v košu nosila otroka, na Se-
lih pa so se poveselili kar v sva-
tovskem sprevodu. 

Kadar ni bilo v Motniku ali 
v okolici nobene poiokc, sta se 
našla dva fanta, ki sta, našem
ljena v ženina in nevesto, vle

kla ploh skozi vas. Dejanje se 
je največkrat spremenilo v bur
ko, veliko smeha pa so vzbudili 
tudi motniški gonjači, ki so, na
šemljeni v popotnike iz Jutrove 
dežele, od hiše do hiše vodili 
pustno žival. V Motniku pa so 
sploh bili mnenja, da je treba 
na pustni dan uganjati razne 
norčije, saj drugače »repa sploh 
ne bi bila debela«. . . Po vsem 
bivšem kamniškem in kranj
skem okraju pa se je odvijajo 
zažiganje Pusta. To je bilo »de
lo« otrok, ki so se na kres pri
pravljali že več dni pred pu
stom. Še danes zažigajo Pusta 
v Tuhinjski dolini, na Selih ter 
okoli Komende in Domžal. 

Skoraj po vsem Gorenjskem 
je znana šega, da je treba Pusta 
pokončati. Kjer ga niso poko
pali že na pustni torek, gredo 
za Pustovim pogrebom šele na 
pepelnično sredo. V Motniku 
so fantje z vikom in krikom 
v sprevodu odnesli Pusta in ga 
pokopali v kakem jarku ali pa 
ga vrgli v vodo. . . 

»In ko je polnočni zvon oz
nanil pepelnico, je bilo konec 
vsake mesne jedi vse do velike 
noči . . .« . Razigranost in ob
jestnost se umakneta resni spo-
kornosti. Začne se štirideset
dnevni post. 

MATEJA RADEŽ 

Tekaški raj 
ob Tunjici 
Letošnji januar je po nekajletnem premoru spet nametel toliko 
snega, da so ljubitelji teka na smučeh vzeli svoje bolj ali manj 
zaprašene »dilce« in drugo opremo s podstrešij in kleti in se že od 
Most ali pa od lovske koče pri vasi Križ pognali po tekaških progah 
ob potoku Tunjščici. Zanje so poskrbeli marljivi smučarski delavci 
iz moščanskega športnega društva, ki so pred leti skupaj z drugimi 
investitorji kupili stroj za utirjanje prog. Najlepše plačilo, hkrati pa 
tudi dokaz za pravilno odločitev so desetine tekačev, ki dan za dnem 
prihajajo na proge. 

Marko Prezelj o svojem himalajskem vzponu (6) 

QUO VADIŠ - ALPINIST 
Noč, polna vere v jutrišnji dan, 

»hitro« mine zjutraj se dobro 
Počutim. Odločiva se, da bova 

' ° .! 0 r z vso odvečno opremo pu-
s«la tukaj in se ponj vrnila ob 
P o vratku z vrha. Presenetljivo hi-
jro priplezava na raz. Nadaljeva
le po njem je preveč zahtevno, 

z a t o se odločiva za vzhodno 
r a n , - k i s e ž e koplje v soncu. Na 

zu si v snegu uredim stojišče in 
J*rujem Andreja, ki prek opasti 
"gazi v plazovito pobočje. Ko 
evarnost »mine«, odidem za 
Jim. V gnilem snegu se Andreju 

u d , r a do kolen. 

Sonce pripeka! Žge! Neznan-' 
ko nama je vroče, čeprav sva 

^soko že prek 8000 metrov! Po-
""slim na Šraufa, ki bi zdajle jez-
n o stresal kletvice in jih zabelil z: 

*• • • Švasa peč beraška!« 
Res »švasa«! 

m ,* ,glih' men', pa spet 
* n , . . . « v m i s i i h dodam in na-

. alJujem po strmi gazi za Andre-
{ m - Napravi nekaj korakov, na-

Pa glavo potisne v sneg. Pri 
P r * skalah me počaka. Razte-

aJ prek skal varujeva, bolj za 
nov - k o t z a r e s * n a t o P a A n d r e J 
se i ! n a P r e J - Plezam za njim in 
v

 u kyarjam z mislijo na tanko 
> ki je nisva resno potrebovala 

s e od prvega dne. 
Postane pretežka Pogledam 

žiščem, kjer 
stveno smer. 

zaključiva prven-

Hipoma mi 
_ — w pretežka. Pogledam za 

roh J e m ' ki je izginil nekam za 
na t 1 3 ' 0 P a položim zvito vrv 
. skalno polico. Ko dohitim 
^ndreja, se pošteno začudi, da 
s v a že brez vrvi. 

V e v S a J je tako ali tako ne bova 
•. rabila!« mu rečem, pa se le 
„ ' , . nasmehne. Pomiri se, ko 
vrv^ t l V a n a k o n c e s t a r i h r u s k i n 

1 v Prečnicah pod vršnim sne-

Na sneženi rampi Andrej opa
zi, da je nekje izgubil cepin. 
Oprezava za njim in ga kmalu 
odkrijeva, kakšnih trideset me
trov pod nama. Poda mi konec 
stare ruske vrvi, ki jo je odrezal 
pri skalah, in mi svetuje, naj sple
zam zajedo nad nama in pritrdim 
vrv. Snamem rokavice in brez
brižno zaplezam v skale, Andrej 
pa sestopi do cepina. 

Prsti mi otrdijo. Mrzlično gra
bim in stopamna vse, kar vidim. 
Zasoplo se privlečeni na pomol, 
na koncu zajede. Andrej mi tuli, 
naj ga varujem, jaz pa diham, kot 
bi hotel vsrkati ves kisik, kar ga 
je. Zebe me v prste, zato si hitro 
nataknem rokavice, nato pa po
časi varujem Andreja in mu na 
težjih mestih z močnejšimi potegi 
pomagam. 

Tudi Andrej lovi sapo, jaz pa 
po izpostavljenih prečnicah pri
dem pod navpično zajedo. Z vr
ha visi stara, scefrana ruska vrv. 
Bo držala? Potegnem jo k sebi! 
Drži! Kljub temu korajžno zaple
zam v zajedo, vrv pa držim le 
z eno roko. Z derezami praskam 
po skali. Pozabim, da moram 
močneje dihati. Zavem se šele tik 
pod vrhom zajede, ko se ječe 
končno obesim na staro vrv. 
Zdaj ji popolnoma zaupam. Kr
čevito stiskam prste, za noge pa 
si poiščem drobno oporo. Še dva 
preprijema in strmina se prelomi. 
Zasoplo obsedim na skalnem ste
bričku in privoščljivo opazujem 
Andreja, ki sopiha za mano. 

Ozka lasta naju pripelje na str
mo snežišče, ta pa na poljsko 
smer, ki se mi zdi prav položna. 

Hitro napredujeva. Nenadoma 
začutim, da hodim prehitro. Po
stajam utrujen! Pozna se, da sem 
imel zaradi zloma roke okrnjen 
trening. Andrej me priganja! Ne
kaj časa mu govorim, da se dobro 
počutim, da bom hodil počasne
je, ker bi nekaj moči rad prihra
nil za sestop, potem pa mu suho 
rečem, naj gre kar naprej. Skuša 
me nekaj prepričati, a ga ne po
slušam več, saj vem, da sva že 
pozna. Nato pospeši svoj tempo, 
na vrhu skalne zapore pa me po
čaka in me še enkrat spodbudi. 
Nič več mu ne odgovorim. Kma
lu izgine za robom. 

Ko pridem na snežišče, tik pod 
vrhom, mi pomaha — z vrha. 
Končno! Borim se s številkami! 
Štejem korake in vlagam skrajne 
napore v to, da odrivam misel na 
blažen počitek. Vrh je blizu, kar 
dotaknil bi se ga! Andrej mi 
spodbudno maha z njega, jaz pa 
težko premagujem čudno željo 
po tem, da bi se tik pod vrhom 
tiho obrnil in sestopil. Saj sem 
videl vrh prav od blizu. Skozi 
blodnjak kaotičnih misli me pre
kletstvo volje pripelje na vrh! 

V r h . . . ? 

Vrh česa? 

Mrtve, mrzle kamnite gmote, 
okovane v led! Ta trenutek mi to 
pomeni samo konec mučne hoje 
navkreber in predvsem konec 
opojnega pričakovanja. Za dro
ben trenutek me oblizne sprošču-
joč občutek. Nadomesti ga gola 
praznina. 

Andrej me slika, jaz slikam 
njega,... Nekaj se pogovarjava, 
a ne vem ka j . . . Počasi se odpra
viva navzdol. Pri prvih skalah po-

bereva nekaj kamenčkov, naj
večja darila za najdražje. Prek 
skal sestopava brez težav, a An
drej kljub vsemu odreže nekaj 

Ravnajo po starem reku: Zdrav duh 
v zdravem telesu, nekateri, z boljšo 
telesno kondicijo, pa tudi po geslu 
pobudnika modernih olimpijskih iger 
Pierra de Coubertina: hitreje, višje, 
močneje; vsi pa se držijo najvažnejše
ga načela za amaterje: pomembno je 
sodelovati, ne zmagati. Ni važno bolj 
ali manj kakovostna tekaška oprema, 
ampak volja in pripravljenost utrditi 
telo in duha za nove napore. Čas ne 
igre nikakršne vloge. Nekateri vso 
progo pretečejo igraje, spet drugi bolj 
ali manj sopejo na njej, se od časa do 
časa ustavijo, nagledajo lepe narave in 
se spet počenjajo naprej. Za vse je 
dovolj prostora, saj so ponekod spe
ljane vzporedno tudi po štiri proge. 
Tudi tekači, ki imajo rajši drsalni kot 
klasični korak, imajo dovolj prostora 
za preizkušanje svojih telesnih spo
sobnosti. 

Žal se ponekod že kažejo krtine in 
zemlja, vendar narave ni mogoče pri
siliti, da bi ravnala po človeških že
ljah. Vsi ljubitelji smučarskega teka 
upamo, da »belega daru« ne bo pre
kmalu konec in da nam je nc bo kak
šen kmet zagodel z gnojnico. Ce se bo 
to zgodilo, ga skušajmo razumeti, kaj 
ti kam bo z njo, čc nc na travnik. Brez 
kmetov Slovenci ne moremo, oni pa si 
belijo glave z drugimi skrbmi kot s po
gledi na tekaške in druge smučarske 
proge ter navdušene rekrcativce. 

Najlepše od vsega ob progi je čudo
vita narava, čist zrak, razgiban svet ob 
Tunjščici. Mestoma jc treba tudi ne
kaj spretnosti, ko je treba lesti čez 
potok ali premagovati manjše in večje 
grbine in vbokline. Pride tudi do 
kakšnega padca, vendar proga ni pre
več zahtevna in nevarna, tako da se 
tudi začetniki lahko podajo nanjo. 
Kdor ima rajši »dirkanje«, se bo odlo
čil za prvi krog, dolg kakšen kilo
meter. 

Pravi ljubitelji narave in teka sc bo
do odločili za najdaljšo progo od Most 
do Tunjic (ali obrnjeno) in nato še 
kakšna dva kilometra ob potoku na-

metrov stare vrvi. 
Sonce se počasi staplja z lede

nimi vrhovi na obzorju, jaz pa 
brez pretirane naglice uživam 
v praznini, ki me obdaja. Pogled 
na zahod je nepozaben. Sneženo 
rampo prekine strm skalni skok. 

Ob stari vrvi se počasi spustiva 
navzdol. ( s e M a a l j u j e ) 

prej. Na njej se bodo srečevali z vsemi 
tekaškimi preizkušnjami, od vzponov 
do spustov, zavijanj, skratka enkratni
mi doživetji. Ne bo jih motila megla, 
ne ledena ali razmehčana proga, niti 
kakšna krtina ali golicava. Tekli bo
do, ker je tek poseben zimski užitek. 
Ko začneš enkrat teči, te lepota in 
dinamika teka na smučeh popolnoma 
zasvoji, najbolj pa lepote ob progi. 
Kaj bi se drenjal v vrstah pred blagaj
nami, onesnaževal zrak z vožnjami do 
smučišč, ko si lahko, če te nc mika 
teči skupaj z drugimi, sam potegneš 
progo tako rekoč od doma. Kadar pa 
je sneg zmrznjen, tak je bil pred leti, 
pa je najlepše kar »čez drn in strn«. 

Moščanski smučarski delavci so 
pred leti priredili tudi pravo tekaško 
tekmovanje s pokali in priznanji. Ka
ko bo letos, jc težko napovedovati, 
kajti največ je odvisno od količine 
snega. Poglavitno pa so že storili: te
kačem so omogočili sprostitev v nara
vi. Tečejo vsi: od otrok do ostarelih, 
zato vsem ljudem, ki imajo radi prijet
no in koristno razvedrilo, ljubijo nara
vo in imajo vsaj malo športnega duha 
v sebi ter najnujnejšo tekaško opre
mo, velja prijazno povabilo: srečamo 
se na tekaških progah ob Tunjščici. 
Odkrijmo ta lepi, skriti svet skoraj na 
dosegu roke. 

Tistim, ki je kaj do umetnostno-
zgodovinske dediščine, pa bo tudi 
marsikaj povedal. Na Križu si bo lah
ko ogledal ostanke med drugo svetov
no vojno požgane graščine, zadrsal po 
bližnjem bajerju, kadar bo led dovolj 
trden, se pri domačinih pozanimal za 
pestro zgodovino kraja, nato pa 
s smučmi ali peš podal proti Tunji-
cam, rojstnemu kraju umetnostnega 
zgodovinarja in konservatorja dr. 
Franceta Steleta. Nad vasjo ga bo po
vabila k ogledu znamenita baročna 
cerkev sv. Ante, odkoder sc mu bo na 
bližnjem griču ponudil prekrasen raz
gled na gorski in ravninski svet. 

JOŽE PAVLIC 

kc/čna 
DEŽURSTVA ŽIVILSKIH TRGOVIN V MARCU 1992 

sobota od 7.—19. ure nedelja od 8.-11. ure 

7/3-92 - Mercator, Komenda 8/3-92 - Mercator 
14/3-92 - Metka, Šmarca, Stranje 15/3-92 - Metka 
21/3-92 - Market, Moste 22/3-92 - Market 
28/3-92 - Zaprice, Duplica 29/3-92 - Zaprice 

MATIČNA KNJIŽNICA 
KAMNIK 
pripravlja 
v petek, 13. marca 1992, ob 19. uri 

predstavitev knjige 
KOMENDA 
v prostorih Matične knjižnice Kamnik, Ljubljanska 1. 
Vstop brezplačen. 
VABLJENI! 

m e t a l k a 
trgovina 
BLAGOVNICA 
KAMNIK 
IZREDNO 
UGODNO: 
20% popust pri takojš
njem plačilu z gotovino 
za nakup ročnega oro
dja Black & Decker in 
malih gospodinjskih 
aparatov Iskra in Go
renje. 

V BLAGOVNICI KAMNIK 
in drugih prodajnih eno
tah METALKE - TRGO
VINA. 

PRIPOROČAMO SE! 
IIIIMMlfll 

@ m e t a l k a 

' * I JMaa lH t i iMM« « « 

TV ANTENE IN TERMO-
AKUMULACIJSKE PEČI 
popravljam in monti
ram. Zibelnik Matija, Za
vrti 5, Mengeš, tel. 737-
194. 

http://bi.se


Planinski kotiček 

PLANINSKA ŠOLA 
V okviru obveznih izbirnih vsebin v srednješolskem izobraževa

nju je vodstvo šole dijakom med drugim ponudilo tudi planinstvo 
oziroma planinsko šolo. Odziv je bil v prvem terminu relativno zelo 
velik, saj se je prijavilo več kot tridesect dijakov. Večina je bila. 
takih, ki jih je ta tema resnično zanimala in so radi tudi v naravi, 
nekaj malega pa jc pač bilo vmes takih, ki so se prijavili za ta 
program zaradi tega, ker so jim drugi manj ustrezali. 

Izvedbo same šole je prevzelo P D Kamnik, predvsem postaja 
G R S . Tako se je v tednu od 10. do 14. februarja letos zvrstilo več 
kot 20 ur predavanj iz osnovnih planinskih tem, od osnov gibanja 
v gorah, nevarnosti, opreme, orientacije, prve pomoči, vremeno-
slovja, varstva in poznavanja gorske narave, planinskih poti, pre
hrane do zgodovine, organizacije G R S , spoznavanja gorstev, izra
zoslovja in lika planinca. Zadnji dan so bili izpiti v obliki testov, 
kjer je bilo zastavljenih slo različnih vprašanj iz teh tem. Za 
pozitivno je bilo potrebno pravilno odgovoriti na dve tretjini vpra
šanj. Pri tem lahko zapišemo, da so dijaki test vzeli zelo resno, in so 
ga tudi vsi, ki so ga pisali, uspešno opravili. 

V soboto, 15. februarja, pa je bila šc zaključna tura. Pri tem jim 
je zelo ugodilo vreme, ki je bilo prejšnje dni dokaj slabo. Na dan 
izleta se jc pa zjasnilo, tako da se jc že v Stahovici pokazalo jasno 
nebo, ki jc nato tako ostalo, bolj ali manj, ves čas izleta. Ta je 
potekal čez Županje Njive na Okroglo in naprej čez Cicclj na 
Kamniški vrh. Ker je na samem vrhu preveč pihalo, so nato 
naredili praktične vaje v sedlu med Kamniškem vrhom in Planjavo. 
Na vrhu Planjave so nato še občudovali padalce, ki so dolgo časa 
jadrali nad travnatimi pobočji. Vrnil i so se čez Osredek in Sleva 
v Stahovico. Žal jc bilo nekaj zmede zaradi avtobusnega voznega 
reda, saj so avtobusi ob sobotah in nedeljah, ki vozijo na tej relaciji, 
zelo redki, tako da je bila vrnitev v Kamnik precej individualna. 

Pri naslednjem terminu za planinsko šolo je prišlo do manjšega 
nesporazuma, tako da bodo dijaki razredov, ki šc imajo obvezni 
izbirni program, predavanja v taki obliki obiskovali šelc od 16. do 
21. marca oziroma od 6. do 11. in od 13. do 18. aprila. Razmišljamo 
pa tudi že o tem, da bi tak program poskusili raztegniti na daljše 
časovno razdobje po pouku. V tem primeru bi bilo mogoče organi
zirati več izletov, dijaki pa bi načelno lahko imeli nekaj dni prosto. 

BOJC 

Vabimo Vas na razstavo 

pasemskih mačk 

v soboto, 29. februarja 1992 od 9. do 18. ure, v prosto
rih OŠ Frana Albrehta, Kamnik. 

Smučarsk i skoki Gora 92 
Že najmanj deset dni pred nedeljo je bilo po radiu in prek plakatov 
oznanjeno, da bodo na Gori pri Komendi spet smučarski skoki - na 
tako imenovani Koželjevi napravi (skakalnici — velikanki). 

Tako so se na svečnico že zgodaj 
popoldne na spodnji travnik zgrinjale 
množice gledalcev od blizu in daleč. 
Okolica je doživela prometni infarkt, 
saj so bili vsi kolovozi z avti tako 
»zabasani«, da se ni dalo ne naprej ne 
nazaj. Po kozolcu in po grmovju so 
bili obešeni veliki reklamni panoji 
sponzorjev (med njimi generalnega 
Staneta Zormana - Elektroinstalacije 
— Gora). Iz kotla v črni kuhinji je silil 
duh po srninem golažu, hkrati pa pod 
sosednjim kotlom ogenj ni bil tako 
močan, da bi zmogel sproti zadostiti 
vsem potrebam po kuhanem vinu. Po
trebe (velike) so bile tako na strani 
gledalcev kot tudi tekmovalcev. Pred
vsem slednji so ga poprej morali malo 
cukniti, kajti ni lahko treznemu zreti 
z vrha 180 — metrske velikanke dol 
v prepad, kjer se je število gledalcev 
večalo iz minute v minuto. Glede me
trov je »Gorjanski skakalni komite« 
poprej po temeljitem razmisleku pa
metno odločil, da bo vsak opravljeni 
skok pomnožil s faktorjem 10 - v čast 

in slavo tistim, ki si upajo..., gledal
cem v zanimivost (nekateri skoki so 
tako že zahrbtno ogrožali svetovni re
kord iz Planice) in v splošno pomemb
nost dogodka. Prezreti tudi ne gre, da 
je bila velikost skakalnice, ki je omo
gočala skoke nekje do 18 m, za čase, 
ko je bila zgrajena (1968. 1.), kar po
membna. Danes pa bi bilo celo tale 
članek težko objaviti, če bi pisal o ta
ko kratkih zadevah. 

Koželjev Francelj se je enkrat v pi
onirskih časih tako močno zaril z gla
vo naprej v tisto blato, da je bil nekaj 
časa v nezavesti. Ko so takega prinesli 
domov, ga domači niso takoj prepoz
nali, tako je bil zasvinjan. Mama pa je 
pri priči vrgla smuči v p e č . . . Svojo 
grožnjo je umaknila (peči ni zakurila) 
šele po dolgotrajnjem prepričevanju 
takratnega »skakalnega komiteja«... 
Tako je bilo to nekoč . . . 

Minilo je sedem ali še več suhih let, 
ko skakalnice še povohal ni nihče, 
samo kakšen pes. Počasi se je zame
njala generacija, spet so prišli mla-

Letni obračun 
Kumarce veliko 
v hribih 
Med tovarniškimi planinskimi društvi je med najbolj aktivnimi 
zagotovo PD Kumarce iz M-Ete ki združuje čez šestdeset članov, na 
pohode pa jih redno hodi vsaj polovica. Pred nedavnim so Kumarce, 
kot se duhovito imenujejo, pregledale prehojene poti v preteklem 
letu ter ugotovile — v smislu reka: Dobro blago se samo hvali — da 
so bile kljub vojnemu in na sploh zmešanemu letu lani dokaj 
aktivne. 

Še pozimi je PD Kumarce 
opravilo alpski-tekaški-rekre-
ativni pohod v Kranjsko Goro 
oz. Tamar in Planinco, kjer je 
bilo za vsak okus nekaj lepega, 
posebej pa za petdesetletno Ku-
marco, s planinskim imenom 
Gams, ki je vse do Tamarja nosi
la v nahrbtniku debelo skalo. 
Drugi pohod je bil opravljen od 
Sv. Trojice do Vremščice in škoc
janskih jam, posebej pa še na 
Tinjah in - povedati je treba pač 
po resnici - z avtobusom po zad
nji žig v Ankaran, vse na en dan. 
Prelep je bil pohod na Raduho in 
Grohat, prav tako pa iz Robano
vega kota na Korošico in Ojstrico 
ter iz doline Lepene na Krnska 
jezera, na Krn, Bogatin in Kom-
no. Šesti pohod je bil izveden na 
Krnsko jezera, na Krn, Bogatin 
in Komno. Šesti pohod je bil iz
veden na Kriško goro in Tolsti 
vrh, jeseni. Sedmi, glavni, pa se 
je odvijal v Mostah pri Olgi, kjer 

je lastnica dobila posebno prizna
nje za majhen račun, celotni pro
gram pa je trajal s pomočjo har
monike v Gamsovih rokah ter 
Sprevodnika in spodaj podpisa
nega od sedmih do pol dveh po
noči. Slovesno, s planinskim kr
stom, se je pri Olgi priključil Ku-
marcam tudi prvi mož Ete, zara
di neminljivih zaslug pri nabavi 
protidežnih pokrival pa je dobil 
planinsko ime Pelerin. 

V samostojni in svobodni Slo
veniji bodo letos Kumarce pre
plezale pol Slovenije, o čemer 
bomo še poročali. Storilnost pa 
se je že med letom dvignila za več 
odstotkov tudi pri delu, kajti pla
ninec pač ne more biti len člo
vek. Vsi zaspanci, še je čas, da se 
potegnete iz oddej in megle, kot 
je to uspelo tudi strokovni sode
lavki Občana, kar bo za večno 
zapisano v zgodovino Kumare. 

PERESNIK 

Mladi šahisti 
regijski prvaki 
Šahovska igraje med mladimi zelo priljubljena. Po neki raziskavi je 
na tretjem mestu med vsemi interesnimi dejavnostmi in 15 odstot
kov učencev je včlanjenih v več kot šeststo šahovskih krožkov. 

Slednja ugotovitev prav goto
vo velja tudi za mlade šahiste iz 
OŠ Komenda-Moste. Kot prvaki 
občine Kamnik so se uvrstili na 
REGIJSKO tekmovanje, ki je 
bilo v soboto, 15. 2. 1992, v OŠ 
Mirana Jarca v Ljubljani. Topel 
sprejem in vzpodbudne besede g. 
ravnatelja občinskim prvakom 
ljubljanske regije so bile uvod 
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vabi k vpisu 
v tečaj priprave na sprejemne izpite 

za srednje šole 
za visoke šole 
»malo maturo« 

maturo 
slovenski jezik 
angleški jezik 
matematika 

po potrebi bomo izvajali tudi tečaje za snov iz drugih predmetov 
možnost plačila s čeki 

pri vpisu v dva tečaja popust 

v napeto in do zadnjega kola ne
gotovo tekmovanje. Na tako po
membnem tekmovanju veljajo 
tudi zelo stroga tekmovalna pra
vila: prepovedana sta kakršnoko
li priŠepetavanje ali pomoč, pra
vilo: dotaknjeno-potegnjeno... 
Tekmovanje je bilo zanimivo in 
napeto. Mladi šahisti so z vztraj
nostjo, samodisciplino, iznajdlji
vostjo . . . dokazali, da so se na
učili prenekatere vrednote, ki jih 
s seboj prinaša šahovska igra. 

V bogati in neizčrpni miselni igri 
na 64 črno-belih poljih so bili naj
boljši mladi šahisti z OŠ Komen
da-Moste v naslednji postavi: 
Uroš Jerovšek, Grega Krmav-
nar, Tadej Smole, Peter Cvirn. 
Sicer pa je bil vrstni red takle: 1. 
mesto: OŠ Komenda-Moste, 2. 
mesto: OŠ Črnuče, 3. mesto: OŠ 
Vide Pregarc-Lj. Moste, 4. me
sto: OŠ Franca Marna-Vodice 
itd. 

Za nagrado so učenci dobili 
šahovsko uro in šahovski kom
plet, hkrati pa so se v uvrstili na 
državno tekmovanje za mlade ša
histe. Uradno tekmovanje so 
vzorno vodili mentorji-šahisti 
pod vodstvom g. Bandlja in po
kroviteljstvom Ljubljanske ša
hovske zveze - KOMISIJE za 
šolski šah. 

RAFKO LAH 

d i . . . A danes je marsikaj drugače. 
Grabna skoraj ni videti. 

Organizatorji so se zares potrudili 
in s traktorskimi prikolicami navozili 
ogromno snega na pukel in v iztek. 
Skakalnica je bila ko ulita. Ura je bila 
štirinajst, tekma se je začela. 

Najprej osnovnošolci. Občudovanja 
vredni so bili še posebej, ker se zaradi 
prisotnosti staršev - skakalcev, niso 
smeli zadrževati pri kotlu s kuhanim 
vinom, pa so si vseeno upali na start. 
Nato veterani (se pravi starši), ki so, 
kot že rečeno, pogumno zrli v globino 
in se na tihem spraševali, če ne bi bilo 
pametneje še naprej skrbeti za otro
k e . . . Pa je šlo kar srečno. Sem in tja 
je kdo z ritjo napravil kakšno vrtino 
v iztek ali prestrašil gledalce... 

Zadnji so bili na vrsti člani - prav
zaprav mladinci - in tem je tudi najd
lje neslo, tja do 170 m. Eden je skakal 
celo v novem slogu s smučmi pod 
kotom, pri tem mu je leva »dilca« 
malo ušla, in je »pogajsnal« po grmov
ju. In spet se je izkazalo, da so ta 
mladi ta stare peljali.. 

Tekma je bila dinamična tudi po 
zaslugi napovedovalca, ki se mu ni 
nikoli ustavilo, posebno veterani so 

bili vsakokrat počaščeni in izzvani, ko 
so se prikazali na vrhu zaletišča. Prire
ditev se je odvijala nemoteno, preki
njena je bila samo dvakrat: prvič zara
di premočnega vetra, ker se je ravno 
takrat mimo po cesti pripeljal tovor
njak s cerado, drugič pa so jo, prekini
l i , ker je eden od članov žirije za slog 
postal žejen in je skočil do kotla s ku
hanim . . . 

Po trehserijah se je februarsko po
poldne prevešalo v večer. Od srne je 
ostal samo duh, od kuhanega pa od
pornost na mraz in dober občutek za 
orientacijo... Vendar pa to ni bistve
no. Glavno je, da so se ljudje zbrali in 
uživali v sicer čisto navadni zimski 
nedelji. 

Rezultati 
OSNOVNOŠOLCI: 1.) Sebastjan 
KERN (125,125), 2. Blaž STRE-
HOVEC (125,120), 3. Borut 
POTOČNIK (110,115). 
VETERANI 1.) Franc STREHO-
VEC (140,145) 2.) Rudi JERAl 
(130,130), 3.) Marjan ŠTELE 
(120,130). 
ČLANI: 
1.) Matjaž ŠTEBE (160,170), 2.) Ro
bert SLAPNIK (160,165), 3.) Milan 
ŠINKOVEC (155,160) 

Besedilo in fotografija: FRANCE ŠTELE 

PUSTOVANJE BO! 
Pustovanje bo v Športni hali v Kamniku 29. 2. ob 20. uri. 

Pripravil ga bo Plavalni klub Kamnik, tako kot že minuli dve 
leti. Za veselo in prijetno vzdušje bo poskrbel ansambel Ringl-
špil, ki ga obiskovalci že dobro poznajo. 

Cena vstopnic bo zmernejša kot v sosednjih Domžalah, a žal 
vstopnice morajo biti, da bi vsaj delno pokrili stroške, ki ob taki 
priložnosti nastajajo (najemnina hale, cena ansambla, sposoja 
inventarja in cena potrošnega materiala za ureditev hale ter 
drugo...) 

Najlepše individualne in skupinske maske bodo nagrajene. 
Nagrajeni bodo tudi nekateri obiskovalci za izžrebano vstop
nico, mnogi pa bodo bogate dobitke ujeli na srečolovu. 

Prispevke za srečolov so prispevali razni zasebniki in delovne 
organizacije iz Kamnika, Mengša in Domžal, za kar se jim toplo 
zahvaljujemo. 

Ves izkupiček bo zelo dobrodošel za delovanje Plavalnega 
kluba, katerega stroški se vrtoglavo dvigajo iz meseca v mesec. 
(Vsakodnevni prevoz s kombijem plavalcev, ki so vsaj dva do 
trikrat na mesec v različnih krajih po Sloveniji in drugo). 

V času, ko se bo doma v Kamniku pripravljalo Veselo pusto
vanje, se bodo pionirji: Vojko, Marko, Sandi, Žiga, Rok, 
Matjaž, Jure, pa seveda še pionirke: Ana, Anja in Vesna, borili 
na državnem prvenstvu Slovenije v Mariboru za čimvišje uvrsti
tve (morda za medaljo?). Zaželimo jim veliko športne sreče! 

Vas pa seveda še enkrat vabimo na Veselo pustovanje 
v Športno halo. Za PKK: A . J . 

Uspeh 
kamniških 
pionirk 
v odbojki 

Dne 9. 2. 1992 so se kamniške od-
bojkarice udeležile pionirskega klub
skega prvenstva ljubljanskega območ
ja. Na turnir so se poleg naše ekipe 
prijavile še igralke odbojkarskih klu
bov Tabor, Kočevje, Krim in Črnuče. 
Po kakovosti so Kamničankc pred 
turnirjem sodile na rep lestvice, kar 
pa so na samem turnirju zanikale. 
Trener A C O K R A M A R je na turnir 
peljal naslednjo ekipo: Tina Jeras 
(Kap.), Neli Bizjak, Nika Hrabar, Ni-
ka Mali, Tina Kukovič, Alenka Žav-
bi, Urša Šole, Neva Suhadolčan in 
Meta Skok. 

Kamničanke so že pro tekmo igrale 
s favoritinjami O K Tabor. V prvem 
setu je kazalo na gladko zmago doma
čink, saj so le te zmagale s 15:4. 
V drugem setu pa so Kamničanke pre
senetile in ga dobile, tako da je o zma
govalcu odločal tie-break. Igra je bila 
izenačena, na koncu pa so imele več 
sreče Kamničanke, ki so podaljšano 
igro dobile na 14. Nato so Kamničan
ke premagale še slabo ekipo O K Čr
nuč, kar jim je odprlo veliko možno
sti, da se potegujejo za eno izmed 
prvih dveh mest, ki sta vodili na zak
ljučni turnir. Premagati so morale še 
ekipo O K Krim, ki je kraljevala na 
podobnih turnirjih prejšnja leta. Letos 
se niso odlikovale in Kamničanke so 
zato z gladko zmago nad njimi dosegle 
največji uspeh v zadnjih letih — uvrsti
tev na polfinalni republiški turnir, 
kjer se bodo pomerile, če bo finančno 
stanje kluba to dovoljevalo, z ekipa
ma O K Pionir in O K Kočevje. Slednja 
je v zadnjem kolu premagala ekipo 
Kamnika in tudi zmagala na ljubljan
skem turnirju. Ker je kamniško ekipo 
zajelo denarno pomanjkanje, napro
šamo vse zainteresirane občane, naj 
pomagajo Kamničankam in tako pri
pomorejo k največjemu uspehu kam
niških pionirk. Hvala! 

Kadetsko tekmovanje 
Tudi kadete pestijo denarne težave, 

tako da se do prve tekme ni vedelo, 
ali bodo sploh tekmovali v prvi slo
venski kadetski ligi. Prvo tekmo so 
vendarle odigrali, in sicer proti O K 
Šempetru in po enakovredni tekmi 

izgubili s 3:1. Že naslednjo tekmo pa 
bodo igrali z najboljšo ekipo O K Vile-
do, in to v Mariboru. 

ACO KRAMAR 

Začelo se je 
tekmovanje 
v ligah 

V odbojkarski super ligi so Kamni' 
čani v drugi tekmi spomladanskeg* 
dela igrali doma z ekipo Pionirja, ki je 
bila pred tekmo za mesto pred Kanr 
ničani. Kamničani so morali v tej tek
mi zmagati, če so hoteli še ostati v bo
ju za četrto mesto, ki vodi v play off 
Tekmo so domači začeli izjemno in 
gostom niso pustil, da bi prišli do svo; 
je igre. Kljub temu da so manjkali 
trije igralci, so Kamničani gladko do
bili prvi set in v njem se je tudi poka; 
zalo, kako pomembna je ta tekma, saj 
so postajali gostje med igro zelo živč
ni, in so besedno napadali tudi sodni
ka, ki pa sta jim mirno vračala s karto
ni. Kamničani so dobili tudi drugi in 
tretji set ter se na lestvici povzpel1 

pred Fužinarja na četrto mesto, in 
morajo za četrto mesto premagati še 
Granit v gosteh in Salonit doma. S te
mi zmagami pa bi dosegli največji 
uspeh kamniškega kolektivnega 
športa. 

V drugi slovenski ligi so Kamničan
ke igrale uvodni tekmi v gosteh in se 
vračajo v domačo dvorano s polovič
nim izkupičkom. Druga kamniška 
ekipa pa je v Braslovčah spet razoča
rala, saj so izgubili v treh setih. 

V rokometni prvi slovenski ligi p a 

so Kamničani gostili ekipo iz Izole-
Kamničani so prikazali gostom pravO 
lekcijo dobrega rokometa, in so ie 

med polčasom imeli prednost štiri)1 

golov, ki so jih na koncu še podvojili' 
V domačih vratih sta se izkazala Dr 
glez in Lanišek, strelsko pa sta bil« 
najbolj razpoložena Avakumovič i* 
Grbec, izkazal pa se je tudi Bremšak-
Zanimivo je bilo, da so bili gosti izred
no grobi, saj sta kar dva igralca dobil3 

zaradi treh izključitev rdeča kartona, 
medtem ko sta bila med našimi P° 
dvakrat izključena Špur in Avakumo
vič. Če bodo Kamničani do konc3 

igrali tako dobro, potem se jim mogo
če ob ugodnem razpletu na drugih 
tekmah odpira možnost, da pridejf 
v slovensko super ligo, kar bi bil naj
večji rokometni uspeh zadnjih let. 

A. M 
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Nekaj za vas, otroci! 

Pa tudi za vas, 
starši in učitelji! 

Vabljeni vsi v O Š Moste 12. marca 1992 ob 16. uri na 
»Klepet pri nas doma« . Ampak to bo prav poseben klepet, saj 
bo namenjen pogovarjanju med otroci, starši in učitelji. 

Bistre o t roške glavice so odkrile, da odrasli velikokrat eno 
govorijo in drugače mislijo. Naši gostitelji so s posebno razisko
valno nalogo presenečeni ugotovili, da odrasli o njih mislijo 
veliko bolje, včasih pa sploh čisto drugače , kot so to priprav
ljeni povedati. 

Zato bo otroški parlament, na katerega bodo povabljeni tudi 
starši in učitelji, namenjen prav iskanju poti za prijaznejše 
odnose med nami. Poskušali bomo poiskali odgovore na tri 
pomembna ot roška vprašanja: 

- Kje so razlogi, da smo tako nemogoči?! 
Odgovore na vprašanje bodo iskali učenci in učitelji. 
- Kako nas vidijo starši? 
Besedo bodo imeli otroci in starši. 
- Kako pa mi vidimo vas, kaj cenimo pri starših in učiteljih? 
Presenečeni bomo nad besedami otrok, k i jih vse prevečkrat 

ne jemljemo dovolj resno! 
Ampak to še ni vse! Nekaj veselega nam bodo pokazali in 

povedali, pa šolo si bomo tudi ogledali in se na lastne oči 
prepričali (upam, da ne tudi občuti l i) , če se nad učenci strop 
res nevarno upogiba (malo za šalo, malo zares!). 

Z a konec še prakt ičen nasvet: Ker se Kamničani verjetno ne 
bomo peš odpravili v Moste, bomo sedli na Alpeturjev avtobus 
od 15.20 (peljal bo tudi mimo postaje na Dupl ic i ) , domov pa se 
bomo vračali z avtobusom okoli 18.10. Če bo »praznik« pogo
varjanja daljši (in zelo zanimiv), bomo imeli naslednji avtobus 
ob 21. uri . 

Mlad im gostiteljem hvala za prijazno povabilo. 
Z a vzpodbudo pa še dve obljubi: pridemo zanesljivo, pre

spali pa zagotovo ne bomo! Klub staršev Kamnik 
Z l v l o ! IVANA SKAMEN 

40 L E T 
N A P R E D E K 
D 01 Ž A L E 

V E L E 
- blagovnica 

Odprli smo obnovljeno slaščičarno Vele, kjer prodajamo 
Napredkove sladice in Napredkov kruh. 
Odprto vsak dan od 6.30 do 19.30 
ob nedeljah od 9. do 17. ure. 
V tem času je odprt tudi bife 

sprejemamo naročila za krofe in torte - tel. 721-531 
obiščite Vele - znižanja, popusti, plačilo na dva čeka 
brez obresti, ugodni krediti 
ugodna sezonska prodaja vseh vrst koles - v mesecu 
marcu v obnovljenem delu Vele - plačilo tudi s čeki 
bogata izbira talnih oblog v novem oddelku v kletni 
etaži 

odprt nov oddelek: domača lekarna 
menjalnica - na kreditnem oddelku Vele i 
varčujte v Klubu Napredek - ohranjajmo realno 
vrednost vašega denarja - kreditni oddelek Vele, tel. 
721-531 
strokovno vodenje knjigovodstva za obrtnike in 
podjetnike - telefon 721-531 

Veliko parkirišče. 

Iz ž ivl jenja 
medžupni j ske Karitas 

Kaj je Karitas? Večina ljudi 
pomisli ob tem imenu na zbira
l e in razdeljevanje obleke, 
hrane in denarja predvsem za 
prizadete ob naravnih nesrečah 
(poplave) ali vojnih vihrah ob 
nedavnih dogodkih v Sloveniji 
m na Hrvaškem (begunci). Po
dročje delovanja Karitas pa je 
širše. To je samostojna cerkve
na organizacija, katere osnovna 
usmeritev je otipljiva oblika lju
bezni do bližnjega - karitativ
no delo. Z drugimi besedami 
Povedano, to pomeni biti pri
pravljen prisluhniti, zaznati in 
Pomagati vsem ljudem, ki so 
pomoči iz kakršnega koli razlo
ga (materialna ali duševna sti
ska, bolezen, osamljenost, al
koholizem, narkomanija,...) 
Potrebni, ne glede na narod
nost, versko ali politično pre
pričanje, spol, starost... Kari-
'as je značilno področje laikov, 
seveda pa je nujno, da je žup-
pik temu delu naklonjen in da 
J e aktivno vključenih čimveč 
ljudi. Pri svojem delu organiza
cija sodeluje z državo, zavodi 
za socialno delo, Rdečim kri
žem, strankami in vsemi, ki 
'majo posluh za pomoč bližnjim 
v stiski. 

V zahodnih državah deluje 
Karitas že več desetletij, na 
Slovenskem je bila ta organiza
cija ustanovljena 1. maja 1990 
v razmerah velikih družbenih 
sprememb. Medžupnijska Ka 
ritas Kamnik ( M K K ) deluje od 
8. oktobra 1991. Kljub relativ
nemu kratkemu času obstoja je 
izvedla že več aktivnosti, veči
noma v zvezi z valom begun
cev, ki je zajel tudi našo obči
no, in o čemer so različni avtor
ji že večkrat pisali v tem glasilu. 

Tudi na kamniškem področju 
smo takoj po ustanovitvi M K K 
organizirali akcijo slovenske 
Karitas za zbiranje hrane in 
drugih življenjskih potrebščin 
po trgovinah v posebnih košari
cah za begunce. Odziv je bil 
Presenetljivo dober, tako glede 
naklonjenosti vodstev trgovin 
kot velikodušnosti darovalcev. 
Iz tega vira smo pridobili okoli 
*0% vse zbrane hrane. Ta obli
ca zbiranja se je izkazala kot 

: najuspešnejša v mestnem oko
lju, medtem ko so na vaseh lju
dje raje prinašali svoje darove 
v župnijske domove. Hrano, 
obleko in druge dobrine smo 
zbirali pri uršulinkah v mekinj-
skem samostanu. Mnogi so svo

je darove neposredno prinašali 
tja. Tako so na primer nekateri 
okoliški kmetje dajali in še ved
no dajejo poljščine in mleko za 
pribežnike, ki so našli zatočišče 
v samostanu. 

Večino zbranih dobrin smo 
razdelili ogroženim posamezni
kom in družinam, presežke pa 
smo oddali v posebnih akcijah 
(za Dubrovnik) Rdečemu križu 
ali drugim Karitas. Organizirali 
smo tudi akcijo pomoči Du
brovniku, katere sad je bil , da 
je v začetku novembra 1991 od
peljal iz Kamnika tovornjak 
s 4,5 t humanitarne pomoči za 
ta svetovni, naravni, kulturnni 
in zgodovinski biser na Jadra
nu. Tri mesece smo redno oskr
bovali 14 družin s hrano in 
obleko. Nekaterim smo poma
gali z naročilnicami za kruh in 
pralni prašek, s plačevanjem 
nekaterih njihovih računov, 
z nakupom prirejenih akumula
torjev za invalidski voziček ali 
z občasnimi paketi hrane. 
Obleko so lahko dobili vsi po
trebni v zbirališču pri uršu
linkah. 

Sedaj, ko se begunska pro
blematika počasi umirja, smo 
se bolj osredotočili na domače 
probleme, ki so tudi zelo pere
či. Nagle spremembe na druž
benem, gospodarskem in soci
alnem področju povzročajo hi
tro razslojevanje slovenske 
družbe. V težkih življenjskih 
razmerah so se znašli zlasti šte
vilni brezposelni, družine z več 
otroki, mlade družine, ki nima
jo rešenih osnovnih stanovanj
skih problemov, mnogi ostareli 
in mladi brez perspektive . . . 
Globoko se zavedamo, da bo 
čas navrgel vedno več in nove 
vrste problemov, kot jih bomo 
uspeli sproti reševati. Toda 
prepričani smo, da čim več nas 
bo imelo posluh za karitativno 
delo, tem manj bo ubogih, po
nižanih, razočaranih, osamlje
nih . . . v naši sredi in življenje 
bo lepše in prijaznejše za vse. 

Ob tej priložnosti se želimo 
iskreno zahvaliti vsem, ki ste 
nas kakorkoli podprli pri na
šem delu. Hvala vsem, ki ste 
velikodušno darovali hrano, 
obleko, denar in druge dobri
ne, da smo jih lahko delili ti
stim, ki so to nujno potrebovali 
za dostojnejše življenje prizade
tih. Iskrena zahvala vsem trgo
vinam, posebno še Trgovskemu 
podjetju Kočna, ki so nesebič

no pomagali pri zbiranju živ
ljenjskih potrebščin. Hvala 
Skupščini občine Kamnik za fi
nančno podporo našemu delu 
(50.000, SLT za leto 1991) in 
Odboru za oživljanje starih obi
čajev, ki deluje v okrilju S K D 
in nam je podaril 36.000 SLT, 
zbranih ob miklavževanju in 
v akciji za Tr i kralje. 

Želimo se zahvaliti tudi vsem 
tistim, ki sicer niste neposredno 
vključeni v naše delo, ste pa 
v svojem okolju tiho in nesebič
no tako ali drugače pomagali 
bližnjim v stiski. Bližnji nas vsa
kodnevno srečujejo v podobi 
beguncev, osamljenih, razoča
ranih, ubogih, klošarjev, alko
holikov, narkomanov, telesno 
in duševno prizadetih . . . Sprej
mimo jih kot soljudi, kajti tudi 
oni so člani naše kamniške 
skupnosti in samo oni nam lah
ko pomagajo priti do novih živ
ljenjskih spoznanj in vrednot, 
ki bogate tudi nas. Gotovo smo 
že vsi večkrat izkusili, da zaradi 
tega, ker smo komu v stiski da
rovali, nismo bili zato nič siro-
mašnejši, ampak duhovno celo 
bogatejši. 

Ker je to naše skupno glasilo 
dostopno res vsem, izrabljamo 
to priložnost in vabimo vse, ki 
ste v stiski, da nam pomagate, 
da se srečamo in skušamo sku
paj rešiti probleme. M K K ima 
sedež v župnišču na Kidričevi 
ulici, uradne ure pa so v pone
deljek od 10. do 11. in v sredah 
od 17. do 18. ure. 

Za tiste, ki bi želeli darovati 
denar za pomoč bližnjim v sti
ski, objavljamo tudi številko 
našega ŽR, kije: 50140 - 621 
- 6 0 0 4 05 1310119- 888168. 
Finančno poslovanje M K K je 
transparentno, in ima vsak, ki 
želi, lahko vpogled v namemb
nost porabe darovanih sred
stev. Delo v Karitas je prosto
voljno in člani zanj ne dobiva
mo nikakršnih honorarjev. 

Pri analizi dosedanjega dela 
in v pogovorih z darovalci smo 
dobili vtis, da večina želi izklju
čiti vse mogoče »posrednike« 
dobrodelnosti in pomagati ne
posredno prizadetim. Če pa je 
posrednik res nujen, potem 
mora biti zares vreden zaupa
nja. Kljub kratkemu času delo
vanja si je Karitas to zaupanje 
pridobila, potrdila in ga opravi
čila. Trudili se bomo, da bo 
tudi v naprej tako. 
Za MKK: BRANE KNEHTL 

metalka 
trgovina 
BLAGOVNICA 
KAMNIK 

ELEKTRO 
MATERIAL 
IZ METALKE! 

Akcija DO 7. MARCA 

PRI NAKUPU 
NAD 2.000,00 SLT 
15% POPUST. 

VAS 
PRIČAKUJEMO 

v Blagovnici Kamnik 
in drugih prodajnih 
enotah METALKE 
- TRGOVINE 

I © m e t a l k a 

DOPISUJTE 
V KAMNIŠKI 
OBČAN 

ZVEZA KULTURNIH 
ORGANIZACIJ KAMNIK 
VABIMO VAS. . . 
SREČANJE GLEDALIŠKIH SKUPIN OBČINE 
KAMNIK '92 
PREDSTAVE V VELIKI DVORANI KINA »DOM« 
KAMNIK: 
SOBOTA, 7. marca, ob 20. uri 
NEČISTI CAS, recital (več avtorjev) 
KD J . ČEBULJ, KOMENDA 
»KAJ TI MAR«, Društvo umetnih kulturnikov 
Režija: Goran Peršin, Mirko Pogačar 

ČETRTEK, 12. marca, ob 20. uri 
SREČA NA UPANJE (Marcel Franck) 
MLADINSKA GLEDALIŠKA SKUPINA KD ZGORNJI TUHINJ 
Režija: Franc Lajmiš 

PETEK, 13. marca, ob 16. uri 
UČNA URA (Tone Partljič) 
GLEDALIŠKA SKUPINA ŠKD OŠ FRANA ALBREHTA, KAMNIK 
Režija: Helena Hribar 

PETEK, 13. marca, ob 20. uri 
MOJ ATA, SOCIALISTIČNI KULAK 
(Tone Partljič) 
GLEDALIŠKA SKUPINA KD ZGORNJI TUHINJ 
Režija: Betka Kodra 

SOBOTA, 14. marca, ob 20. uri 
ŠEST OSEB IŠČE AVTORJA (Luigi 
Pirandello) 
GLEDALIŠKA SKUPI »NA »ZAKLONIŠČE ŠTEV. 4«, SENŠRM 
KAMNIK 
Režija: Mojca Poznanovlč 

KULTURNI DOM, MOTNIK 
NEDELJA, 29. marca, ob 16. uri 
MIKLOVA ZALA (Jakob Sket, prir. Fran Žižek) 
GLEDALIŠKA SKUPINA KD MOTNIK 
Režija: Jože Semprimožnik i 

KULTURNI DOM, DUPLICA 
PETEK, 3. aprila, ob 9. uri 
POZABLJENI ZAKLAD (Ivan Sivec, prir 
Tatjana Ravnikar, Lidija Vidmar) 
Gledališka skupina ŠKD »Peter Pavel Glavar«, OŠ Komenda-
Moste 
Režija: Tatjana Ravnikar 
Zaradi velikega zanimanja je v razstavišču Veronika 
razstava 

ALADIN LANC: AKVARELI 
podaljšana do 10. marca. 
Ogledate si jo lahko ob delavnikih med 10. in 12. ter 17. in 19. uro, 
ob sobotah med 10. in 12., ob nedeljah pa med 16. in 19. uro. 
Dvorana Veronika, Kamnik 

TOREK, 10. marca, ob 17. uri 
IGRAJMO S E . . . SPOZNAVAJMO 
SVET LEPEGA 
Torkovo srečanje za otroke od 4. do 8. leta starosti. 
Tokrat na temo: PTIČKI 

VLJUDNO VABLJENI! 



NOVO! 
DOMAČA 
LEKARNA H E R B A 
na Kidričevi 20, Kamnik 
VAM NUDI: 

CHICCO program za otroke: dude, stekleničke, Igračke, nočne 
posode, higienske hlačke, plenice; 
perilo za nosečnice; 
nogavice za nosečnice; 

PENATEN negovalna kozmetika - uvoz 

MAZILA za nego nog in preventivne nogavice proti krčnim žilam 
(School) 

AKNE - program za čiščenje in nego problematične mladostne 
koze 

OTROŠKA HRANA 

NAPITKI za športnike - ISOSTAR v več okusih 
- MARATONIK 

PREPARATI - za krepitev odpornosti in vitalnosti organizma 
- za prečišćavanje In hujšanje 
- za pomirjanje 
- za uravnavanje maščob In holesterola 
- za uravnavanje krvnega pritiska 
- za nego lasišča 
- za nego zob 
- za Inhalacijo In dezinfekcijo ust 
- za odvajanje 
- proti hemeroidom 
- proti bolečinam, glavobolu, nespečnosti 
- proti starostnim spremembam 
- proti revmatizmu In bolečinam v mišicah 

in sklepih 

GLINA 
INKONTINENČNI PROGRAM (pleniceza odrasle...), posteljne 

predloge 
SANITETNI MATERIAL 
MERILCI pritiska, slušalke, termometri 
ELEMAG - generator elektromagnetnega polja 
HLADNO- VROČE obloge 

ČAJI - za vse težave 
Ašič, Kromarjev, Pleterski... 

EKSKLUZIVNO - varnostni avto sedeži CHICCO za otroke 
- prodaja po katalogu CHICCO 

Iščemo upravljalca stanovanjskih blokov 
na Ljubljanski, Župančičevi in Kranjski cesti (19 
blokov). 
Tel. 815-361. 

V K M N I K I \ ^ / N A S T E L E T O V I 2 5 

S M O O D P R L I «0» 
vsak dan 8-22 ure 

5 ^ KONČNO TUDI V KAMNIKU ^ 

««3 = MELITA" 
Dostava pizz, hitre hrane in pijače na 

vaš dom ali na delovno mesto 
vsak dan od 9-21 ure, razen nedelje. 

N a r o č i l a s p r e j e m a m o n a 

telefon 812-505 
V želji, da bi postali vaši redni gostitelji, vas 

bomo ob vašem obisku do 5. 3. 1992 postregli 
z brezplačno otvoritveno kavico. 

£a c42 

LADY CAROLINE d.o.o. 
Trzin, Kidričeva 11 
(poleg Ljubljanske banke) 
tel. 712-771, 711-435 
• modno oblikovanje tekstila iz našega in prinese

nega blaga, svetovanje (brezplačno) 
• šiviljstvo, drobna popravila 
H trgovina in zastopstvo. 
Delovni čas: od 9. do 19. ure, ob sobotah od 9. do 
13. ure. 

M A L I OGLASI 
Šivanje kril in zaves po meri. Tel. 

81 1-864. 
Trte za brajdo, primerne za kamni

ški okoliš, dobite v Domžalah, Ma-
sljeva 10 (zraven Kuriva). 

Instruiram angleščino za osnovne 
šole. Kokor, tel. 113-144, int. 24-96. 
dopoldne. 

Skrbnemu gospodarju podarim leto 
dni starega ovčarja. Naslov v uredni
štvu. 

Takoj vseljivo trosobno stanovanje 
(83 m ) prodam v Radomljah. Tel. 
812-229 po 15. uri. 

Pomoč v gospodinjstvu enkrat te
densko iščem. Tel. 817-104 

ELEKTRO 
SERVIS 
Marjan Plemeniti 
Vrhoplje 73 
Tel. 831-058 
POPRAVILO 
pralnih strojev, bojlerjev, 
gospodinjskih aparatov, 
napeljava in popravilo elektro 
inštalacij in montaža 
telefonskih central Iskra 
Selecom. 

Na željo kupcev podal jšujemo akcijo KONČNO NEKAJ ZASTONJ do 30. 6. 1992 

Metalkini blagovnici i Kamnik m w 

primer 

Po desetih nakupih kateregakoli blaga 
Kamnik in ne glede na vrednost ima 

)a v Metalkini blagovnici ^ " T ^ T / - \ V / | i \ | A P" enajstem zaporednem nakupu se kupcu 
kupec posebno ugodnost: ' f f { C l \ J / 1 ' vrednost predhodnih desetih nakupov 

' ij-^-«-..^——— velja pri gotovinskih plačilih. 

odšteje povprečna 
Možnost nakupov 

Vključite se v akcijo! 

PLAN IZGRADNJE IN PRIKLJUČEVANJA PTT OMREŽJA V CENTRALAH BAKOVNIK, 
CENTER IN STRANJE 

Vse naročnike na območju central Bakovnik, Center in Stranje, ki še niso priključeni na telefonsko omrežje, obveščamo, da 
bodo priključeni na telefonsko omrežje po naslednjem planu: 
(nadaljevanje po prilogi!) 

Roki priključevanja veljajo le v primeru ugodnega vremena, ki je pogoj za normalno delo na terenu. V nasprotnem primeru bo 
zadnji naročnik priključen najkasneje do 31. 12. 1992. 

Ponovno prosimo vse naročnike na območju centrale Bakovnik, ki so bili priključeni pred določitvijo končne cene priključkov 
in so že prejeli obračune, da plačajo prejete položnice. 

Po uskladitvi končne cene s Komisijo telefonskih naročnikov bodo dobili naročniki vrnjene eventualno preveč plačane zneske. 
S tem plačilom bodo ti naročniki prispevali k hitrejši izgradnji telefonskega omrežja na območjih, kjer to omrežje še ni 
zgrajeno. 

SKG Kamnik 

Centrala in smer 
Dokončanje 

KKO 
Dokončanje 

RNO 
Uporabno 
dovoljenje Priključevanje 

A CENTRALA CENTER 
1. Cankarjeva ulica, Molkova pot zgrajeno zgrajeno od 31. 1 . 1992 do 7. 2. 1992 
2. K-8 Tuhinj (zemeljski razvod in zračni del 

- Markovo, Studenca) zgrajeno zgrajeno od 20. 2. 1992 do 30. 3. 1992 
3. K-8 (zračni razvod - ostala območja) zgrajeno zgrajeno do 30. 3. 1992 
4. K-8 - Do Kavrana (Soteska, Hrib, Poreber) zgrajeno zgrajeno od 24. 1. 1992 do 14. 2. 1992 
5. Del K-7 - Tunjiška 1, 2, 2a, 2b, 2c; Fužine 2, 2a; 

Medvedova 23 in 25 (drugo glej postavko 6) zgrajeno od 1. 3. 1992 do 31. 3. 1992 
6. K - l , K-2, del K-7, del K-3 (KS Center, 

KS Tunjice) 15. 5. 1992 15. 6. 1992 15. 7. 1992 od 15. 7. 1992 do 15. 9. 1992 

B CENTRALA STRANJE 
1. K - l Stranje (KS Godič, KS Kamniška Bistrica) 15. 5. 1992 15. 6. 1992 15. 7. 1992 od 15. 7. 1992 do 15. 9. 1992 
2. K-2 Črna (KS Črna) 30. 7. 1992 31. 8. 1992 30. 9. 1992 od 30. 9. 1992 do 31. 10. 1992 

CENTRALA BAKOVNIK 
Naročniki, prijavljeni do 31.1. 1992 do 29. 2.1992 

prijavljeni do 29. 2. 1992 do 31. 3. 1992 
itd. (mesečno) 

•d 



VULKANIZERSTVO 
Janez Žavbi 
Ihan 2/c, tel. 721-356 
Odprto: ob ponedeljkih, sredah od 12. do 18. ure 

ob torkih, četrtkih, petkih od 8. do 12. 
in od 13. do 18. ure 
ob sobotah od 8. do 12. ure. 

Se priporočam! 

KEMOfolK 
Tovarna lepil in 
kemičnih izdelkov, p. o. 

M o l k o v a po t 10 
61241 K a m n i k 

OBJAVLJA 
ponudbo za oddajo poslovnih prostorov 
v najem v centru mesta Kamnik 
Prostori so v dveh etažah z možnostjo skupnega centralne
ga ogrevanja: 
z pritličje v izmeri 108,94 m2 

- nadstropje v izmeri 107,22 m2 

Cena po dogovoru. 
Prostore oddajamo samo za poslovne prostore (agencije, 
predstavništva, advokatske pisarne ipd.), ne dovoljujemo pa 
uporabe proizvodnih prostorov. 
Interesenti dobijo vse dodatne informacije na sedežu firme 
KEMOSTIK, Molkova pot 10, Kamnik, Mekinje ali po telefo
nu 061-832-701. 

JEANS CLUB PALMAS 
na Steletovl 25 (nasproti SGK) 

Po zelo ugodnih cenah 

- pestra izbira kavbojk 
- pajkice, klinaste hlače 
- trenirke 
~ ženske jakne PARKA 

NOVO 
BOGATA IZBIRA 
OBLAČIL 
ZA PUSTNE SEME! 

Odprto od 13. do 19. ure, ob sobotah od 8.30 do 12.30. 

PALMAS PALMAS PALMAS 

OBVESTILO 
Sekretariat za notranje zadeve 
°bčine Kamnik 

obvešča 

vse voznike motornih vozil 
da smo na podlagi 2. člena Zakona o spremembah in 
dopolnitvah Zakona o varnosti cestnega prometa (Ur. list 
R S . št. 1/91-1) pričeli z zamenjavo dosedanjih vozniških 
dovoljenj z novimi slovenskimi obrazci. 

Zahtevku za izdajo oziroma zamenjavo vozniškega dovo
đenja mora voznik predložiti: 
~ eno novejšo fotografijo, velikosti vsaj 35X45 mm; 
~ dosedanji obrazec vozniškega dovoljenja in vozni
ško dovoljenje za traktor (če je bilo le-to izdano) 
vsem voznikom, ki zahtevajo zamenjavo dosedanjega 
vozniškega dovoljenja za novo, se izda dovoljenje na 
novem obrazcu z veljavnostjo 10 let, seveda, če veljav
nost dovoljenja ni omejena iz zdravstvenih razlogov. 
Hkrati obveščamo vse lastnike motornih vozil oziroma 
'rnetnike razpolaganja pravice z vozilom, da smo v skladu 
s 7. členom zgoraj citiranega zakona pričeli z zamenjavo 
registrskih tablic. 
2anim a nj e za zamenjavo registrskih tablic je zelo veliko, 
tako da slovenskih registrskih tablic primanjkuje. Pred
nost pri izdaji tablic imajo lastniki vozil, ki vozilo prvič 
registrirajo, oziroma preregistrirajo, nato lastniki vozil, ki 
želijo zamenjati registrske tablice ob podaljšanju regi
stracije in šele nazadnje drugi lastniki vozil. 

Glede na težave, ki se pojavljajo ob izdelavi in dobavi 
Registrskih tablic, vas prosimo, da upoštevate naša navo
dnjava obrazcev vozniških dovoljenj in registrskih ta-
»IjC se lahko opravi vsak uradni dan, to je: 
PONEDELJEK od 8.-12. ure in 13.-15. ure; 
b R E D A od 8.-12. ure in 13.-17. ure; 
in 
PETEK od 8.-12. ure. 

Zadnji rok za zamenjavo 
je 25. JUNIJ 1994! 

SEKRETARIAT ZA NOTRANJE ZADEVE 

LCC111111 • wast 
Salon Preserje pri Radomljah 

Oblikovanje postave 
brez diete in napora 

Informacije in naročila 727-818. 

Komunalno podjetje 
Kamnik 
obvešča občane 
da je Izvršni svet občine Kamnik na svoji 89. seji dne 
11.2. 1992 sprejel nove cene komunalnih storitev. Cene 
veljajo od 1. 2. 1992 dalje, in sicer: 

voda: 
- gospodinjstvo 7.80 S L T / m 3 

- gospodarstvo 13.50 S L T / m 3 

kanalščina: 
- gospodinjstvo 2.10 S L T / m 3 

- gospodarstvo 3.90 S L T / m 3 

Ni smrt tisto, kar nas loči, 
in življenje ni, kar druži nas. 
So vezi močnejše. 
Brez pomena zanje so razdalje, 
kraj in čas. 

(M. Kačič) 

ZAHVALA 

Neozdravljiva bolezen je 
nenadoma iztrgala iz naše sredine 
našega dragega očeta, starega ata, 

brata, strica in svaka 

MIHA JERMANA 
z Duplice, Ljubljanska 64 

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam stali ob strani, 
nam izrekli sožalje, mu podarili cvetje in ga v tako velikem 
številu pospremili v njegov prerani zadnji dom. Še posebej 
hvala njegovim sodelavcem iz Titana, govornikom za izbra
ne besede, s katerimi so osvetlili pokojnikovo življenjsko 

pot, in pevcem za ganljivo petje. 

Žalujoči vsi njegovi 

Duplica, Maribor, Volčji potok, februar 1992 

ZAHVALA 

V 85. letu starosti nas je zapustila 
draga mama, stara mama, sestra 

in teta 

A N A SUSTAR 
rojena BRNO I iz Buča št. 30/a 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prija
teljem, znancem in sodelavcem za izrečena sožalja, podarje
no cvetje, darove za sv. maše in številno spremstvo na njeni 
zadnji poti. Posebej hvala g. župniku in cerkvenim pevcem. 

Vsi njeni 

Buč, Šmartno, Vir, Škocjan, februar 1992 

ZAHVALA 

Ob nenadni izgubi našega dragega 

TONETA 
PAVLICA 

iz Buča 27 

se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom, prija
teljem in znancem za pomoč v težkih trenutkih, izraze soža
lja, podarjeno cvetje in spremstvo na njegovi zadnji poti. 
Posebej hvala gospodu župniku in gospodu dekanu za lepo 
opravljeni pogrebni obred, Lojzetu Cevcu za tople besede 

slovesa, gasilcem in pevcem. 

Žalujoči vsi njegovi 

Februar 1992 

Sestavljam napovedi za DOHODNINO za leto 1991; de
lavcem, obrtnikom, svobodnim umetnikom, upokojen
cem in kmetom. Vodim tudi VPIS odkupljenih družbe
nih stanovanj vzemljiško knjigo. 

Advokatska pisarna, Japljeva 4, Kamnik (za kavarno), 
tel. 831-432. 
Uradne ure: od ponedeljka do četrtka od 16. do 19. ure. 

Zaman je bil tvoj boj, 
zaman vsi dnevi upanja, trpljenja. 
bolezen je bila močnejša od življenja 

ZAHVALA 

Ob prerani smrti našega dragega 
moža, očeta, starega ata, brata 

in strica 

FRANCA 
URANIČA 
iz Žej 3 pri Komendi 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, sode
lavcem in prijateljem za izrečeno sožalje, darovano cvetje, 
denarno pomoč in drugo. Hvala tudi pevcem, gospodu žup

niku in vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti. 

Žalujoči vsi njegovi 

Žeje, Podgorje, Moste, Godič, Stranje, februar 1992 

ZAHVALA 

V 28. letu življenja nas je zapustil naš dragi sin in brat 

M A R K O NOGRASEK 
iz Tunjic 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom, prija
teljem in našim sodelavcem iz Svilanita za izrečena ustna in 
pisna sožalja, darovano cvetje in številno spremstvo na nje
govi zadnji poti. Posebej hvala g. župniku za lep pogrebni 
obred in cerkvenim pevcem za čustveno zapete pesmi. Hva
la tudi Valentinu Zabavniku za izbrane besede ob odprtem 

grobu. 

Žalujoči domači: mama Anica, oče Ivan, brata Andrej 
in Janez z družino 

Tunjice, februar 1992 

Že leto dni v grobu spiš, 
a v naših srcih še živiš, 
ko bi solza Te zbudila, 
ne bi krila Te gomila. 

8. marca bo minilo žalostno leto, 
ko si nas nepričakovano zapustil 

dragi mož, oče, stari ata 
in pradedek 

JANKO JUHANT 
Črdakov ata z Gmajnice pri Komendi 

Vsem, ki obiskujete njegov grob, prinašate cvetje 
in prižigate sveče, iskrena hvala. 

Vsi Tvoji 

Gmajnica, Križ, marec 1992 

ZAHVALA 

V 76. letu nas je zapustil 
naš dragi stric 

ANTON K U H A R 
z Raven 10 

Iskreno se zahvaljujemo vsem so
rodnikom, sosedom, prijateljem in 

znancem za izrečena sožalja, podarjeno cvetje in spremstvo 
na njegovi zadnji poti. Hvala vsem lovcem, še zlasti LD 
Sela. Posebej hvala strežnemu osebju Doma upokojencev 
Kamnik za požrtvovalno delo, gospodu župniku za lepo 
opravljeni pogrebni obred in govorniku za besede slovesa. 

Žalujoči vsi njegovi 

Ravne, februar 1992 



Predstavil sem svojo 
domovino 
Študentje MENLO COLLEGE v Athertonu (25 km južno od 
San Francisca) smo pisana druščina, saj smo se v njem zbrali 
predstavniki 34 držav. Ustanovili smo mednarodni klub, preko 
katerega razvijamo in uresničujemo naše izvenšolske dejavno
sti. Vsako leto organiziramo »Mednarodni dan«. To je prilika, 
ko lahko vsak predstavi svojo domovino. Prireditev je na 
prostem, sestavljive stojnice postavimo v parku na področju 
študentskega naselja. 

S pomočjo lepakov SLOVENIJA, MOJA D O M O V I N A sem prikazal 
lego Slovenije in nekaj njenih značilnosti. Med lepaki je seveda »kralje
vala« tudi podoba slovenske potice. Žal moje kuharske spretnosti niso 
dorasle tako zahtevni specialiteti. Zato sem se lotil lažjega dela in spekel 
kopico keksov, ki so jih najmlajši obiskovalci zelo hitro pospravili. Svojo 
domovino sem prikazal v literaturi, glasbi in izdelkih domače obrti. 
Pozornost in dosti radovednosti so vzbujali predmeti, ki so jih nekoč 
izdelovali pastirji na Veliki planini - lesene ure, trniči,pisave pa lesene 
posode, žličniki, čevljarska svetilka, lončene posode, vezeni in klekljani 
prti, lectova srca, modeli za kruhke in maslo. Za ta dan sem oblekel 
gorenjsko narodno nošo, ki so mi jo velikodušno posodili kamniški 
folkoristi. Bogato obložena stojnica je ves dan privabljala množico 
starih in mladih in moral sem odgovarjati na mnoga vprašanja o razstav
ljenih predmetih, o moji domovini, o gospodarstvu, umetnosti, 
glasbi... Obiskovalcem smo nudili tudi kulinarične specialitete raznih 
narodov. Višek praznika je bila večerna prireditev s prikazom narodnih 
plesov. 

Prireditev je uspela, obiskovalci so ves dan prihajali iz samega Ather-
tona in okolice - Palo Alto, Menlo Park, Redwood Citu. Med obisko
valci so bili zelo številni učenci srednjih šol in študentje iz bližnjih 
univerz (Stanford je le 2 km od Menlo Parka). Doslej so vedeli le moji 
sošolci nekaj o Sloveniji, po tej predstavitvi pa vem, da se je mnogim 
vtisnilo v spomin ime SLOVENIJA in da tudi vedo, da imamo tudi tam 
računalnike, elektriko in celo sončne celice, predvsem pa mnogo daljšo 
zgodovino in tradicijo. 

Predstavitve ne bi mogel pripraviti brez pomoči iz moje domovine. 
Čeprav nekoliko pozno, pa bi se rad prisrčno zahvalil vsem, ki so mi 
pomagali. To so bila podjetja in posamezniki: STOL Kamnik, Svilanit 
Kamnik, Elektroelement Izlake - Svit Kamnik, Lončarsko podjetje 
Komenda, Vezenina Bled, mojstri domače obrti Jernej Kosmač in 
Polona Plestenjak, Mara Valant, Kati Turk in prof. Janez Majcenovič. 

Za knjige, publikacije, kasete in informativni material se zahvaljujem 
Mladinski knjigi. Državni založbi. Cankarjevi založbi, Gospodarski 
zbornici. Izseljenski matici, Ministrstvu za mednarodno sodelovanje, 
Ljubljanski banki. Društvu pisateljev Slovenije, Radiu Slovenije, 
Založbi Fenix, Jocu Žnidaršiču, mojstru fotografije. 

Za mnoga pojasnila in napotke se zahvaljujem prof. Marjanci Klobčar 
in gospe Mariji Mesner, Kati Turk za zanimive pripovedi o pastirskem 
življenju na Veliki planini, folklorni skupini Kamniška Bistrica ter 
Francu in liki Poljanšek za narodno nošo. PRIMOŽ DOPLIHAR 

PROGRAM IZLETOV 
Turističnega društva Kamnik 

25. aprila 1992 - Dornava-Velika Nedelja-Morav-
ske Toplice 

16. maja 1992 - Sv. Hema Krka (Ljubelj-Celo-
vec-Sv. Hema-Gurk) 

20. junija 1992 - Logarska dolina 

18. julija 1992 - Vel. Trebeljevc—Šmartno-Svib-
nc—Radeče-Lisca-lzlake 

8. avgusta 1992 - Škofja Loka-Soriška planina-
-Bohinj-Brezje 

19. septembra 1992 - Oglej-Gradež-Doberdobsko je-
zero-Redipulja 

10. oktobra 1992 - Bela krajina 

7. novembra 1992 - »martinovanje« (Litija-Gabrov-
ka-Čatež-Trebnje-Mokronog) 

Dražgoše - enkratno 
doživetje 

Tradicionalni pohod na Dražgoše 
12. januarja 1992 je bil za vse udele
žence prijetna osvežitev. Polno zase
den avtobus je v jutranjih urah krenil 
iz Kamnika. Pot do Krope je minil 
brez posebnosti. Vseh 48 udeležencev 
je krenilo peš proti Dražgošam. Po 
dobri uri hoje so prišli na Jamnik in po 
zložnejši cesti na cilj. Pot je vodila 
mimo Bičkove skale, kjer je plapolala 
slovenska zastava. Tod po obronkih 
Jelovice ter v samih Dražgošah so bili 
v januarskih dneh 1942. leta ostri boji 
med partizani in mnogo številnejšimi 
okupatorjevimi vojaki. Padlo je veliko 
žrtev; največ jih je bilo med prebival
stvom. Po umiku partizanske vojske 
se je okupator znesel nad ljudmi. Ve
liko jih je postrelil, nekaj odgnal v za
pore in koncentracijska taborišča, vas 
pa zažgal. 

V spomin na te pomembne dogod
ke v polpretekli zgodovini organizira 
Zveza borcev N O V Škofja Loka vsa
ko leto veliko srečanje borcev, aktivi
stov in prebivalcev s širšega območja. 

Kljub temu da je lansko leto Skupš
čina občine ukinila občinski praznik, 
posvečen tem dogodkom, pa je obisk 
ljudi na srečanjih vsako leto množič-
nejši. 

Na prireditvenem prostoru ob im-

pozantnem spomeniku se je zbralo 
kar nekaj tisoč ljudi. Prihajali so iz 
vseh smeri, precej je bilo športnikov, 
ki so za svoje dosežene uspehe prejeli 
tudi športna priznanja. Prišli so stari 
in mladi. Za praznično razpoloženje 
je poskrbelo še čudovito lepo in sonč
no vreme. 

Slavnostni govornik, predsednik re
publiške skupščine Slovenije dr. Fran
ce Bučar je govoril o pomembnosti 
dogodkov med NOV. Med drugim je 
dejal, da dogodkov, kot je bila 
DRAŽGOŠKA B I T K A , ne more 
nihče razvrednotiti, in smo nanje lah
ko ponosni. Vsi poskusi razvrednote
nja NOV ne morejo doseči ničesar, 
o čemer priča tudi obisk na tokratnem 
srečanju. 

Poleg številnih, ki so se tega prele
pega srečanja udeležili, so bili še pred
sednik predsedstva Slovenije Milan 
Kučan, predsedniki strank, ministri 
slovenske vlade in mnogi drugi. 

Po kulturnem programu so se ljudje 
v Dražgošah zadržali še nekaj časa. 
Srečali so se soborci, prijatelji in znan
ci, v popoldanskih urah pa so odšli 
v dolino. Kamničane je čakal avtobus 
v Rudnem, vasici pod Dražgošami. 
Lepa pesem je zadonela v avtobusu, 
kar je razpoloženje še dvignilo. 

STANE SIMŠIČ 

Kamniški pohodniki v Rudnem. 

Teritorialci Domžal in 
Kamnika odlični 
Doslej smo vsako leto zapisali, da so bili tekmovalci teritorialne 
obrambe iz občin Domžale in Kamnik v tradicionalnem dražgoškem 
patruljnem teku odlični. Tudi letos so se izkazali. Morda še bolj kot 
v preteklih letih, čeravno niso segli po prvih mestih. Konkurenca je 
bila namreč letos izjemna, saj je šlo pravzaprav za tekmovanje 
slovenske vojske. 

V preteklih letih sta se kamniška in 
domžalska ekipa udeleževali tekmo
vanj ločeno, po reorganizaciji TO, ko 
so poveljstva združili, pa tekmujeta 
združeno. 

Tekmovanje je bilo na Pokljuki, 
kajti v Dražgošah je bilo premalo 
snega. 

Ekipo za patruljni tek sestavlja pet 
mož ter rezervni tekmovalec, izmed 
katerih mora biti poveljnik desetnik, 
nižji ali višji častnik. Proga patruljne
ga teka je dolga 10 kilometrov. Opre
ma tekmovalcev je specifična: tekmo
vati morajo v maskirnih oblekah, v te
renskih čevljih (tekaški čevlji niso do
voljeni), s terenskimi smučmi, strelci 
imajo na ramah puško, poveljnik pa 
pištolo. Tekmovalci morajo namreč 
med tekom opraviti z omenjenim 
orožjem tudi streljanje, kar šteje 
v končen rezultat. Od skupnega rezul
tata pa se odšteje še morebiti med 
tekom izgubljena oprema. 

Vodja naše ekipe je imel z izborom 
tekmovalcev kar precej težav. Za dve 
ekipi, ki jih je sestavil, je imel dobrih. 

tlakovci 
vrtni robniki in plošče 
kompostniki 
ograje 
cvetlična korita 
tople grede ^ 

CEMENTNI IZDELKI 
Vir,Šaranovičeva10 tel: 713327 

DELAVNICA - VRBA-LUKOVICA 

i'0 
Ob

znanili in uveljavljenih tekmovalcev, 
pripadnikov TO, še preveč. Zaradi 
tega je izbral več tekmovalcev, kot so 
jih potrebovali za dve ekipi in se z nji
mi odpravil na priprave, najprej na 
Pokljuko, kasneje pa še v Rateče, kjer 
je bilo dovolj snega. Celotno ekipo so 
sestavljali: Lado Kveder, Milan Sedu-
šak, Karel Flcrin, Metod Močnik, 
Zvone Kemperl, Tomo Golob, Mar
tin Vrhovnik, Ivan Urh, Andrej Lani-
šek, Rajko Novak, Martin Kemperle, 
Tone Skrlep, Sandi Srdar, PŠcter 
Zarnik in vodja ekipe Gorazd Bartol. 
V ekipi so bili, poleg smučarskih teka
čev, tudi tekmovalci za »suhi« tek, saj 
ob začetku priprav še ni kazalo, ali bo 
dovolj snega. Če namreč ne bi bilo 
dovolj snega, bi opravili »suhi« pa
truljni tek, kar pomeni - brez smuči 
na nogah. 

Na tekmovanju je sodelovalo 32 
ekip. Naša prva ekipa se je na koncu 
uvrstila na osmo mesto, kar je ned
vomno uspeh. 

To bi se verjetno tudi zgodilo, če jih 
ne bi spremljala velika smola. Končni 
rezultat ekipe šteje, ko pride zadnji 
tekmovalec skozi cilj. Enemu izmed 
naših tekmovalcev prve ekipe pa se je 
pripetila nenavadna smola, da je doži
vel med tekom krizo, ki je ni mogel 
prebroditi niti z več kot požrtvovalno 
pomočjo drugih članov ekipe. Ker pa 
je to ekipno tekmovanje po načelu vsi 
za enega, eden za vse, je rezultat, 
kakršen pač je. Naša druga ekipa je le 
malo zaostala za prvo in se je uvrstila 
na 11. mesto. 

Žal naši fantje v teku niso imeli 
prave športne sreče, zato pa je v stre-
ijanju Ekipa Domžale - Kamnik pre
magala vse in dosegla daleč največje 
število krogov. 

K temu moramo dodati, da so bili 
tekmovalci izredno požrtvovalni, tako 
na pripravah kot na tekmovanju, in je 
vsem tembolj žal, da niso dosegli pri
čakovanega rezultata! 

Kljub temu pa gredo našim teritori-
alcem vse čestitke in iskrena zahvala 
za dosežene uspehe v patruljnem te
ku, ob hkratnem pričakovanju, da bo
do drugo leto še bolj uspešni. 

GORAZD BARTOL 
in BRANE PRAZNIK 

Kisle kumarice 
AKCIJA 12 P O S L A N C E V 

Ob 20-letnici akcije 25 poslancev v republiški skupščini; 
imamo spet opravka z akcijo, tokrat dvanajstih poslancev. Vsi 
so presenečeni, ker je tudi ta potekala v tajnosti, čeprav 
priznavajo, da je postopek zakonit. Vendar slišimo, da gre za 
avanturo, ki izraža nepoznavanje delovanja parlamentarnega 
sitema, in da se je o kandidatu za predsednika vlade treba; 
dogovoriti znotraj političnih strank. Leta 1972 pa so dejali, da 
so poslanci delovali mimo socialistične zveze. 

Vendar razlika med obema akcijama je, in sicer da se danes 
tej akciji poslancev nekateri smejejo, pred dvajsetimi leti pa se 
niso smejali. .3. 

S PESMIJO V LEPŠE ČASE 
V proračunski debati so občinski možje razdrli marsikatero 

duhovito in tako popestrili vročo razpravo. Med polemiko 
o tem, ali je za šport namenjenega preveč denarja, za pridelavo 
hrane pa premalo, smo slišali, da bomo šli v Evropo s postav
nimi, vendar lačnimi športniki. 

A l i pa, prav je, da dobijo več denarja pevski zbori, da nas 
bodo s prepevanjem bodrili, ko bomo v težavah. 

Razvozlati bo treba tudi vprašanje, ali so rejci malih živali 
pomembni za proizvodnjo hrane ali ne. 

VNETI ZBIRALCI ZNAKOV 
Sodeč po hudovanju avtomobilistov, so te dni v Kamniku 

pospešili svojo aktivnost tudi zbiralci avtomobilskih znakov. 
Tako je na parkirišču za Planinko na marsikaterem avtomobilu 
na mestu, kjer se je prej svetila značka O P L A , BMW ali 
ŠKODE, zazijala luknja. Pravijo, da so pred zbiralci varni 
edino znaki Y U G O . . . 

Beguncev vedno manj 
Po zadnjih podatkih Rdečega križa 

Kamnik je bilo na področju kamniške 
občine 20. februarja še 51 beguncev. 

Število beguncev se je torej občutno 
zmanjšalo, saj jih je bilo največ 296. 

Trenutno so pri nas begunci le s ti

stih kriznih obočij, na katere b 
v kratkem prišle modre čelade, 
njihovem prihodu se bodo beguni 
vračali, tako vsaj izjavljajo mnogi t 
njimi. 

V petek, 14. februarja, je v Matični knjižnici Kamnik potekali 
prijetna prireditev, na kateri je bila predstavljena knjiga LEPA 
VRATA TUHINJSKE DOLINE IN KAMNIKA avtorjev Danieil 
Artička in Daniela Artička ml. Hkrati je potekala tudi razstava slii 
- Slovenske krajine in vedute - Dušana Lipovca. Organizatorju prire
ditve Matični knjižnici Kamnik v sodelovanju z Ljubljansko banko 
- podružnico Kamnik, in Knjigarno Kočna Kamnik je uspelo privabiti 
številne obiskovalec. Najprej so prisluhnili kamniškemu pevcu JaneZO 
Majcenoviču, nato pa uvodni besedi Saše Kos ter domiselnemu avtorje
vemu nagovoru. Spet so prisluhnili Janezu Majcenoviču ob spremljavi 
citrarja Tomaža Plahutnika in recitacijam dijakinj SENŠRM Kamnit 
pod vodstvom prof. Tine Romšak. VERA M f J \ t 

OBVESTILO PREJEMNIKOM 
SOCIALNOVARSTVENIH PRAVIC 
Občane - delavce, nezaposlene, obrtnike, kmete in 
upokojence obveščamo, da naj vloge za podaljšanje de
narne pomoči otrokom in delnega nadomestila najem
nin oddajo na obrazcih za uveljavljanje socialnovarstve-
nih pravic SPN-1; delavci v podjetju, kjer so zaposleni, 
vsi drugi pa na Centru za socialno delo Kamnik najkas
neje do 15. 3. 1992. 
Vse vlagatelje naprošamo, naj bodo vloge čimbolj po
polne zaradi hitrejše računalniške obdelave podatkov in 
zaradi zakona o varstvu osebnih podatkov, ki naši služ
bi ne dovoljuje pridobivanje podatkov iz drugih služb in 
upravnih organov. 
Vloge naj bodo izpolnjene z matičnimi številkami vseh 
članov gospodinjstva, registrsko številko podjetja oziro
ma obrtne dejavnosti, priloženo naj bo potrdilo o pre-; 

moženjskem stanju, potrdilo o čistem netto dohodku za1 

obračunsko obdobje januar 1991 - december 1991 (tu
di dohodki v obliki obveznic ali delnic, če so zapadli 
v izplačilo v letu 1991). 
Delavci bodo natančnejša navodila dobili v kadrovskih 
službah podjetij, drugi pa v Centru za socialno delo 
Kamnik, Ljubljanska 1, tel. 816-031 ali 812-118. 

Center za socialno delo KAMNIK , 

KAMNIŠKI OBČAN - Ustanovitelj Skupščina občine Kamnik] 
izdajatelj Prelest, d.o.o. Ljubljana, Dunajska 5, direktor Ton* 
Štrus. Predsednica časopisnega sveta Breda Podbrežnik-Vukmi'f 
Uredniški odbor Dušan Lipovec, Vera Mejač, Bojan Pollaki 
Matic Romšak, Stane Simšič, Ivana Skamen in Franc Sveteljj 
Glavni in odgovorni urednik Matic Romšak. Strokovna sod '̂: 
lavka Vera Mejač. Lektorica Tina Romšak. Tehnični uredni' 
Vlado Šlamberger. 
Na podlagi zakona o prometnem davku (Ur. list RS, št. 4/92) 1 
mnenja ministrstva za informiranje (št. 23/88-92zdne 18.2.1992)1 
sodi časopis med proizvode informativne narave po 13. točM 
tarifne številke 3, za katere se plačuje 5-odstotni davek M 
prometa proizvodov. 

Kamniški občan izhaja dvakrat mesečno in ga prejemajo H 
gospodinjstva brezplačno. Naslov uredništva: Kamnik, Titov trg 1| 
tel. 831-311 in n.c.831-511,831-504,831-266 in 831-523, interfl^ 
29. Žiro račun: Prelest, d.o.o., 50102-601-3114. Rokopisov i n l 
fotografij ne vračamo. Tisk DP D E L O - Tisk časopisov in revij' 
Ljubljana, Dunajska 5. 


